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l Şase români 
controlează o avere 
cumulată de 10,6 
miliarde de dolari: 
România are şase 
reprezentanţi în 
clasamentul 
miliardarilor lumii 
publicat de revista 
Forbes: Daniel Dines, Ion 
Ţiriac, fraţii Dragoş şi 
Adrian Pavăl, Ion Stoica 
şi Matei Zaharia. Averile 
lor însumate totalizează 
10,6 miliarde de dolari. 
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l Numărul firmelor cu 
probleme ar putea 
sări, în acest an, de 
150.000: Foarte multe 
companii au ales să își 
pregătească afacerile 
pentru vremuri de criză. 
„Perspectivele econom‐
ice destul de tulburi la 
nivel european, confir‐
mate deja în Marea 
Britanie și Germania, au 
ridicat nivelul de alertă 
și în economia 
românească. 
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l  Gaura căscată între 
cheltuielile statului și 
venituri dă fiori reci: În 
primele două luni ale 
anului, deficitul bugetar 
a urcat de la 1,07% din 
PIB în 2023 la 1,67% din 
PIB, ceea ce se traduce 
printr‐un salt de 
aproape 60%. 
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l  Google și Apple 
riscă să fie sparte în 
bucăți de autoritățile 
de reglementare 
antitrust: Companiile 
Big Tech, precum Google 
și Apple, se confruntă cu 
cea mai mare provocare 
din ultimele decenii, 
deoarece autoritățile de 
reglementare antitrust 
de pe ambele maluri ale 
Atlanticului reprimă 
presupusele practici 
anticoncurențiale. 

Pag. 8

din SumarTopul ajutoarelor primite 
de fermierii ieșeni 

l La Iași, cei mai mari beneficiari de subvenții agricole 
și măsuri de sprijin de la UE, cu activități atât în 
sectorul vegetal, cât și în cel zootehnic, au încasat 
anul trecut ajutoare de 
peste 6 milioane de euro 
l ZdI a realizat un  
top 10 al celor mai mari 
sume încasate de către 
fermierii din Iași, în 2023 
l citiți în pagina 2

Dobândă BNR 7%  
ROBOR 3M 6.07 % 
ROBOR 6M 6,09% 
IRCC 3M 5,92 % 
1 EUR 4.9678 lei 
1USD 4.5881 lei 
1 g aur 344,65 lei  

 
Date valabile la 8 aprilie 2024

La Podu Iloaiei se sacrifică 
10 milioane de pui pe an 

l „Fermador“ este cel mai mare producător ieșean de carne de 
pasăre, cu o producție estimată pentru anul trecut la aproape 
50 de milioane de euro l prețurile sunt în scădere față de anul 
trecut l omul de afaceri Cătălin Mihalache anticipează că va fi 

un an bun: „A nins în această iarnă, 
sperăm ca grâul să se facă, iar atunci 
prețul va fi bun și vom avea cu ce să 
hrănim păsările“ l cât este prețul de 
producție în România față de alte 
state din UE n citiți în pagina 3 

Centrul de cercetare 
Preh de la Iași 

realizează produse 
inovatoare pentru 
Mercedes, Porsche, 

Tesla sau BMW 
 n citiți în pagina 2

În Est nu e ca în Vest: faptul că 
Iașul a pierdut teren în ceea ce 
privește creșterea economică față 
de alte județe este un subiect deja 
cunoscut, iar cea mai recentă 
proiecție a Comisiei Naționale de 
Strategie şi Prognoză (CNSP) nu 
vine cu vești noi. Cifrele legate de 
Produsul Intern Brut (PIB) al 
județului Iași și PIB/cap de locui‐
tor, considerat un indicator al nive‐
lului de trai, prognozate atât pen‐
tru anul în curs, cât și pentru 2027 
arată că județul Iași nu va face pro‐
grese semnificative, ci va rămâne 
cu mult sub nivelul altor județe. 
După PIB‐ul estimat în acest an, 
Iașul se situează la nivel național 
pe locul 6 din 42, iar la PIB/locui‐
tor suntem pe locul 13 din 42.  

Situația ar putea fi corectată în 
acești ani prin atragerea 
investițiilor străine, un capitol la 
care Iașul stă prost față de alte 
județe din cauza infrastructurii, 
care reprezintă pentru investitori 
drept principalul factor care le 
blochează investițiile pe pieţele de 
frontieră. Proiectul Autostrăzii 
Unirii A8, cea mai vitală investiție 
pentru regiunea noastră, cât și cel 
al Autostrăzii A7, care reprezintă 

practic șansa Iașului 
de a sări din datele 
prognozate, au 
întârzieri crescute 
în derulare, ceea ce 
constituie o piedică 
majoră în dezvolta‐
rea locală în anii 
care vin.  

Cu asta este de 
acord și economistul 
ieșean Alin Andrieș, sec‐
retar de stat în Ministerul 
Finanțelor. „Pentru o dez‑
voltare sustenabilă din per‑
spectiva economică a 
județului Iași este nevoie, pe 
de o parte, de infrastructură, iar 
aici Autostrada  A7 și  A8, cât și 
Aeroportul Iași vor fi foarte 
importante. În al doilea rând, 
este nevoie de dezvoltarea de tot 
ce înseamnă servicii publice, prin 
spitale, școli, ceea ce s‑a investit 
în ultimii ani sau se va investi în 
următorii ani, care vor conduce 
la o creștere a gradului de atrac‑
tivitate pentru tineri bine 
educați sau forță de muncă 
pregătită a județului Iași. Eu 
cred că odată cu finalizarea 
infrastructurii mari, investițiile 

în producție cu 
valoare adăugată mare 
vor crește în județul Iași, 
ceea ce va conduce la o 
creștere economică“, ne‐a spus 
ministrul secretar de stat.  

l Citiți în pagina 4

l Comisia Națională de Strategie şi Prognoză are predicții de 
creștere economică până la nivelul anului 2027 l pentru anul în 
curs, județul Iași se află pe locul 13 în privința indicatorului 
PIB/locuitor, dacă luăm în calcul și Bucureștiul l Regiunea 
Nord-Est va rămâne ultima l Ziarul de Iași a consultat 
specialiști în economie care au identificat, in corpore, 
prima cauză a rămânerii în urmă: infrastructura și 
în special lipsa unei autostrăzi spre Vest

Prognozele la nivel naţional nu arată bine pentru judeţul nostru 

PIB/locuitor - Iașul, locul 13 
PIB/locuitor: 
Prognozele 

Comisiei 
Naţionale 

pentru anul 
2024
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Astfel, potrivit datelor puse la 
dispoziție de către Agenția de Plăți și 
Intervenție pentru Agricultură (APIA) 
Iași, primii 10 fermieri, care au beneficiat 
de toate formele de sprijin în agricultură, 
în funcție de suma totală autorizată la 
plată pentru 2023, au primit subvenții 
cuprinse între 930.808,08 de lei și 
8.708.134,84 de lei.  

Pe primul loc în acest top, cu 
8.708.134,84 de lei, se afla anul trecut, 
SC FERMADOR SRL, care a accesat o 
formă de sprijin pentru bunăstarea ani‐
malelor, ca plată compensatorie pentru 
pierderile de venit și costurile suplimen‐
tare suportate de fermieri. Întrebați în ce 
măsură îi ajută aceste sume, 
reprezentanții companiei au recunoscut 
că este o contribuție importantă. „Da, ne 
ajută, vă dați seama. Cred că mare 
parte din ei, dacă nu chiar toți, îi chel‑
tuim ca să îndeplinim măsurile supli‑
mentare de bunăstare. Creștem mai 
puțini pui pe metrul pătrat, ventilăm 
mai mult, încălzim mai mult. Ca să pri‑
mim banii aceștia de la UE, noi chel‑
tuim în avans această sumă și ulterior 
Uniunea Europeană, prin APIA, ni‑i dă 
înapoi“, a explicat, pentru ZdI, Cătălin 
Mihalache, un reprezentant din conduce‐
rea SC FERMADOR SRL. 

Compania activează în sectorul agricol 
de trei decenii și are ca obiect de activi‐
tate prelucrarea și conservarea cărnii de 
pasăre. Societatea, deținută de Mihalache 
Anda Mihaiela și Mihalache Cătălin a 
înregistrat o cifră de afaceri de 
224.735.813 de lei, în 2022, când avea pe 
statul de plată în jur de 560 de angajați.  

 

În TOP 10 fermieri, cu afaceri la 
Iași se află și italieni 

Pe locul secund, la Iași, în topul celor 
mai mari subvenții în agricultură se afla 
AVI TOP SA care a încasat, anul trecut, 
suma de 6.034.350,79 de lei. Firma a fost 

înființată în urmă cu 23 de ani și are ca 
obiect de activitate, creșterea păsărilor. 
Compania este condusă de omul de afac‐
eri Apostol Neculai, care deține 70% din 
acțiuni.  

În 2022, a înregistrat o cifră de afaceri 
de 135.678.914 de lei, în creștere față de 
anul precedent.  

Următoarea în clasament, cu suma de 
5.337.123,95 de lei, este SC AGROINDUS‐
TRIALA BUCIUM SA. Compania a fost 
înființată în urmă cu 33 de ani și are ca 
obiect de activitate cultivarea strugurilor. 
Firma este deținută de omul de afaceri, 
Daniel Neculai Panaite, căruia îi revin 
92% din acțiuni, restul aparținând 
Agenției Domeniile Statului (ADS). În 
2022, firma înregistra o cifră de afaceri 
de 17.740.102 de lei, în scădere față de 
anul 2021.  

Topul beneficiarilor de subvenții este 
completat în județul Iași, de SC AGRI‐
COLA 96 SA TIGANASI, cu sume care se 
ridică la 2.778.421,39 de lei. Vorbim de o 
societate înființată în urmă cu 27 de ani, 
ce are ca obiect de activitate: cultivarea 
cerealelor (exclusiv orez) plantelor legu‐
minoase și a plantelor producătoare de 
semințe oleaginoase. Compania este 
condusă de omul de afaceri Haraga 
Mihai, care deține 60% din acțiuni, restul 
procentelor fiind împărțite între familia 
Placinschi Aurel și Elena și o altă soci‐
etate, respectiv QUALITY CROPS PRO‐
DUCTION SRL. În 2022, firma se bucura 
de o cifră de afaceri de 100.501.977 de 
lei, în creștere față de anul precedent.  

Bogdan Pantazi : „Rolul 
subvențiilor în agricultură este de 

a acoperi pierderile.“ 
Următorul loc, în topul celor mai mari 

subvenții și măsuri de sprijin acordate în 
agricultură este ocupat, la Iași, de SC 
AGROCOMPLEX LUNCA PASCANI SA, cu 
suma de 2.682.087,98 de lei, un aport 

important atât pentru investiții cât și 
pentru acoperirea pierderilor, după cum 
ne spune chiar directorul companiei. 
„Rolul subvențiilor în agricultură este de 
a acoperi pierderile. Pentru că, din 
păcate, activitatea asta agricolă, în gen‐
eral, nu prea poate exista fără subvenții. 
Dacă n‐ar exista aceste subvenții, totul s‐
ar răsfrânge într‐un final, în prețul pro‐
dusului și ar ajunge la consumator cu 
prețuri mari. (...) Noi avem anumite cate‐
gorii de culturi și de animale, pe partea 
zootehnică, pentru care primim 
subvenții. Asta, datorită caracterului lor 
foarte dificil, aici mă refer, în principal, la 
sfecla de zahăr și la bovine. La vaci de 
lapte, mai exact. Noi am ajuns la un nivel, 
la care am reușit să ne rentabilizăm 
aproape toate sectoarele de activitate și 
folosim acești bani pentru investiții. Dar 
sunt categorii din sectorul nostru în care 
nu reușim să închidem într‐un an normal 
pe zero, fără subvenții“, ne‐a mărturisit 
Bogdan Pantazi, director general al SC 
AGROCOMPLEX LUNCA PASCANI SA. 

Societatea este activă de 33 de ani pe 
piața agricolă și este condusă de Pantazi 
Viorica, aceasta deținând 80% din 
acțiuni. Firma are ca obiect de activitate: 
activități în ferme mixte (cultura vegetală 
combinată cu creșterea animalelor). În 
2022, firma a înregistrat o cifră de afac‐
eri de 65.308.597 de lei, în creștere față 
de anul precedent.  

Pe locul 6 în topul beneficiarilor de 
subvenții agricole, la Iași se află SC 
PANIFCOM SRL, care a încasat, anul tre‐
cut, suma de 1.808.486,66 de lei. 
Înființată în urmă cu 23 de ani, firma are 
ca obiect de activitate: cultivarea cereale‐
lor (exclusiv orez), plantelor legumi‐
noase și a plantelor producătoare de 
semințe oleaginoase. Compania îi 
aparține lui Gheorghica Doina Liliana, 
care este singurul acționar. În 2022, 
Panifcom a înregistrat o cifră de afaceri 
de 59.372.311 de lei, în creștere față de 
anul 2021. 

Din top 10 fermieri care încasează 
cele mai mari subvenții și măsuri de spri‐
jin în agricultură, la Iași, mai face parte și 
SC ADIGE SRL, care a primit anul trecut 
nici mai mult, nici mai puțin de 
1.333.627,29 de lei. Compania a fost 
deschisă în urmă cu 23 de ani și are ca 
obiect de activitate: cultivarea cerealelor 
(exclusiv orez), plantelor leguminoase și 
a plantelor producătoare de semințe 
oleaginoase. Societatea are acționariat 
italian, fiind condusă, în mod egal de 
familia Zanini Simone, Pietro, Gaetano și 
Ronnie. În 2022, firma a înregistrat o 
cifră de afaceri de 10.010.704 de lei, în 
scădere față de anul anterior.  

Cotnari a primit subvenții  
de peste 1 milion de lei 

Continuând topul celor mai mari ben‐
eficiari de subvenții agricole din Iași 
ajungem la SC COTNARI SA, care a înca‐
sat în 2023, un sprijin în valoare de 
1.176.487,22 de lei.  

„Într‐o piață concurențială atât de 
bine dezvoltată, în care contează foarte 
mult, atât costurile pe care le ai în spate, 
cât și valoarea finală a produsului, 
subvențiile respective, pe noi, cel puțin, 
ne ajută să mai amortizăm din aceste 
cheltuieli. Deci, sunt binevenite. Ne sunt 
necesare pentru a acoperi parțial cheltui‐
elile efectuate cu ocazia lucrărilor specif‐

ice viticulturii, în cursul unui an agricol“, 
ne‐a spus Remus Ionuț Deleanu, directo‐
rul SC Cotnari SA. 

Conform datelor oficiale, principalii 
acționari sunt: 24% din acțiuni sunt 
deținute de Constantin Deleanu, 23% de 
Ioan Matei, 17% îi revin lui Neculai Carja, 
4% lui Ioan Măluțan și un singur procent 
lui Răzvan Serghiuță.  

Firma a fost înființată în urmă cu 33 
de ani și are ca obiect de activitate‐culti‐
varea strugurilor. În 2022 a înregistrat o 
cifră de afaceri de 132.773.546 de lei, în 
scădere față de anul anterior, având în 
jur de 300 de angajați. 

Topul beneficiarilor de subvenții în 
agricultură este completat, la Iași, de II 
POPUTOAIA GHEORGHITA, cu suma de 
957.474,05 de lei, dar și de SC AGRAL‐
MIXT SA, care a încasat în 2023, suma de 
930.808,08 de lei. Cea din urmă a fost 
înființată în 2001 și are ca obiect de 
activitate: cultivarea cerealelor (exclusiv 
orez), plantelor leguminoase și a plante‐
lor producătoare de semințe oleaginoase. 
Firma îi aparține familiei Scarlat 
Constantin și Liliana, care dețin 
împreună pachetul majoritar.  

Și sectorul zootehnic  
a primit bani nerambursabili 

În ceea ce privește sectorul zootehnic, 
tot în 2023, cei mai mari beneficiari al 

măsurilor de sprijin în agricultură sunt 
SC FERMADOR SRL și AVI TOP SA, firme 
pe care le vedem și mai sus, dar în listă 
apar și alte nume precum SC LATINI 
COM SRL care a primit subvenții de 
807.620,17 de lei. Această firmă a fost 
înființată în 2001 și are ca obiect de 
activitate: creșterea porcinelor. 
Compania, deținută de italieni, de familia 
Latini Daniele și Filippo, în 2022, a înreg‐
istrat o cifră de afaceri de aproape 30 de 
milioane de lei, mai mare față de anul 
precedent.  

Următoarele locuri în topul beneficia‐
rilor de subvenții sau plăți compensatorii 
în sectorul zootehnic din Iași sunt ocu‐
pate de SC PROD COM GORBAN SRL, cu 
756.605,15 de lei, SC AGROCOMPLEX 
LUNCA PASCANI SA și SC PANIFCOM SRL, 
care se regăsesc și în topul anterior. De 
asemenea, în aceeași listă mai apar și 
SCDC BOVINE DANCU, care a primit în 
cont, anul trecut, un sprijin de aproape 
500.000 de lei, MOLDOVA TIGANASI SA, 
care a încasat subvenții în valoare de 
454.526,75 de lei, dar și SC URBIS 
DESIGN SRL, acestei firme revenindu‐i, în 
2023, per total, suma de 451.937,33 de 
lei.  

Anul trecut, pentru toate formele de 
sprijin în agricultură au fost autorizați la 
plată, în județul Iași, un număr de 16.543 
de fermieri. (Ana‑Maria DOBRE)

Ajutoare de milioane pentru fermierii ieșeni 
l La Iași, cei mai mari beneficiari de subvenții agricole și 

măsuri de sprijin de la UE, cu activități atât în sectorul vegetal, 
cât și în cel zootehnic, au încasat anul trecut ajutoare de 

peste 6 milioane de euro l ZdI a realizat un top 10 al celor 
mai mari sume încasate de către fermierii din Iași, în 2023

Compania Preh este 
prezentă în România de peste 
14 ani, având aproximativ 
2.000 de angajați în trei locații 
diferite. Prima locație 
deschisă a fost fabrica din 
Ghimbav, județul Brașov, unde 
se produc comutatoare 
multifuncţionale pentru 
volane, module de control ale 
climatizării, precum şi module 
pentru consola centrală. În 
2012 s‐a deschis a doua 
locație, într‐o zonă centrală a 
Brașovului, axată pe activități 
de R&D software și hardware 
pentru produse din domeniul 
HMI, iar 5 ani mai târziu se 
tăia panglica Centrului R&D 
din Iași. 

Ultimii 3 ani au fost o pro‐
vocare pentru marii 
producători de automobile 
din lume. S‐a mers „cu picio‐
rul pe frână“ pe fondul pan‐
demiei, care a cauzat între‐
ruperi ale lanțului de aprovi‐
zionare și a îngreunat 
producția. A urmat apoi criza 
energetică, războiul din 
Ucraina, inflație crescută.  

Iar anul 2024 arată în con‐
tinuare o piață volatilă și un 
mediu politic foarte instabil la 
nivel mondial, cu impact asu‐

pra industriei auto, spune 
Liliana Osz, manager Preh 
Iași: „Pentru a depăși 
dificultățile, este necesar să 
continuăm să urmărim 
creșterea eficienței, optimiza‐
rea proceselor și a 
performanței. Compania Preh 
este norocoasă că are alături 
oameni pasionați, pe care se 
poate sprijini pentru contin‐
uarea inovației“.  

În drumul continuu spre 
inovație este implicată și 
echipa din Iași, care a creat un 
produs inovator, integrat în 
consola centrală a unei impor‐
tante mărci auto germane. 
Produsul aduce elemente noi 
în securitatea cibernetică și în 
prelucrarea datelor biomet‐
rice, incluzând citirea și 
procesarea amprentei. Tot în 
sediul din Iași s‐a lucrat și la 
un proiect pentru un automo‐
bil sport electric de 800V. 
Acesta integrează atât pro‐
duse din categoria HMI (mai 
multe display‐uri cu tehnolo‐
gie touch pentru controlul 
climatizării și al altor 
funcționalități), cât și E‐mobil‐
ity (convertor DC/DC). 

Acest convertor DC‐DC este 
un multiconvertor care 

transformă o tensiune de 
800V în 48V, 12V și 400V, în 
funcție de nevoia de alimen‐
tare a echipamentelor din 
automobil (echipamente de 
siguranță, confort sau info‐
tainment), ne explică inginerii 
Preh. 

Inovații în E-mobility - 
încărcarea automobilului 
electric de la orice priză 

Priza de acasă și majorita‐
tea stațiilor de încărcare stan‐
dard furnizează curent alter‐
nativ (AC). Însă, bateriile pen‐
tru vehicule electrice necesită 
curent continuu (DC) pentru 
încărcare. Prin urmare, con‐
versia de la curent alternativ 
la curent continuu este 
gestionată de un încărcător 
OnBoard, pe scurt OBC.  

Preh dezvoltă OBC‐uri pen‐
tru diverși producători auto 
mondiali, atât pentru vehicule 
de pasageri, cât și pentru 
camioane și autobuze. Aceste 
produse pot fi modificate în 
funcție de specificațiile clien‐
tului, sau chiar extinse pe o 
bază modulară. De exemplu, 
OBC‐ul de 11 kW pentru vehi‐
cule comerciale poate fi com‐
binat până la 44 kW.  

Cele mai recente inovații le 
aduce OnBoard Chargerul de 

11 kW cu opțiuni de încărcare 
bidirecțională, aflăm de la 
inginerii Preh din Iași. Pe 
lângă funcția clasică de 
încărcare a bateriei, acest OBC 
permite trecerea curentului 
de la bateria mașinii către alte 
echipamente electrice. Astfel, 
în următoarea ta drumeție la 
munte, ai putea alimenta un 
grătar electric, un ATV elec‐
tric, chiar și o cabană, direct 
de la mașina electrică. 

Planurile companiei Preh 
pentru 2024 

Compania anunță noi 
investiții în acest an. „În 2024, 
Preh va completa centrele de 
R&D și producție din 
România cu un laborator de 
calificare de produse local‑
izat în Ghimbav. În acest 
laborator se vor valida atât 
produse din interiorul auto‑
mobilului, cât și convertoare 
pentru mașini electrice și se 
vor acoperi: teste de 
îmbătrânire a componente‑
lor, teste de temperatură, 
umiditate și vibrații, com‑
patibilitate electromagnetică 
în conformitate cu standard‑
ele producătorilor, teste 
optice, mecanice și electrice“, 
ne‐au transmis oficialii com‐
paniei. (Florentina SANDU)

Centrul de cercetare Preh de la Iași 
realizează produse inovatoare pentru 

Mercedes, Porsche, Tesla sau BMW

Liliana Osz, manager Preh Iași, furnizor internaţional 
pentru industria constructoare de autovehicule: 

„Având recente achiziţii de proiecte inovatoare, principa-
lul obiectiv în 2024 este dezvoltarea acestora, precum și 

industrializarea în producţia de serie.“

Centrul de cercetare - dezvoltare (R&D) din Iaşi 
al companiei Preh România a fost deschis în anul 
2017, iar în prezent se implică de aici în proiecte 
de anvergură la nivel internațional aproximativ 
200 de ingineri specializaţi în dezvoltare 
software, hardware, proiectare şi design 
mecanic, testare software şi system, precum şi 
managementul calității pentru produse din 
categoriile Human Machine Interface (HMI) şi E-
mobility. Printre clienții din portofoliul Grupului 
Preh, furnizor german de componente auto cu 
prezență globală, se numără Mercedes - Benz, 
Porsche, Tesla și BMW. 

„Banul tot la ban trage“ și în agricultură. Pe acest 
principiu mulți latifundiari, cu afaceri în județul Iași, 
atât în sectorul vegetal, cât și în cel zootehnic, au 
încasat, anul trecut, de la statul român, dar și de la 
Uniunea Europeană, un sprijin financiar de peste 6 
milioane de euro. Acești bani le-au intrat, în total, în 
conturi primilor 10 beneficiari cu cele mai mari 
subvenții și plăți compensatorii acordate în 

agricultură, în 2023. Majoritatea sunt români și 
cunoscuți oameni de afaceri din Iași, însă printre 
bogații din agricultură se află și italieni. Și, chiar 
dacă multe companii au în spate cifre de afaceri 
impresionante, subvențiile în agricultură sunt 
oricând binevenite, pentru că amortizează pierderile 
și susțin investițiile, după cum apreciază câțiva 
fermieri din Iași. 
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La Podu Iloaiei se 
sacrifică 10 milioane 

de pui pe an 

Producătorul de carne 
de pui Fermador din 
județul Iași, unul dintre 
cei mai mari jucători de 
pe piaţa cărnii, controlat 
de Cătălin Mihalache, 
estimează pe anul 2023 
afaceri în creștere cu 
aproximativ 10% față de 
anul 2022, încheiat cu 
224,7 milioane de lei, și 
un profit net în scădere 
tot cu circa 10% 
comparativ cu un an 
înainte, când compania 
ieșeană raporta la 
Ministerul Finanțelor 
Publice 38,7 milioane 
lei, un câștig de patru ori 
mai mare faţă de anul 
2021. Producătorul local 
este pe piață de 30 de 
ani, depășind în 2022 
pentru prima dată pragul 
de 200 mil. lei cifră de 
afaceri, de la 151,7 mil. 
lei în 2021, o creștere 
de 48%. Antreprenorul 
din Iași se așteaptă ca 
anul 2024 să fie un an 
bun, în condițiile în care 
prețurile la materii prime 
au scăzut, nu se mai 
importă cereale din 
Ucraina, iar condițiile 
meteo din această iarnă 
au fost favorabile pentru 
culturi.  

 
Fermador are un abator de 

păsări în Podu‐Iloaiei. Aici se 
sacrifică între 38.000 ‐ 40.000 
de pui pe zi, adică în jur de 10 
milioane de capete pe an. „În 
România, în acest moment, 
prețurile produselor au 
scăzut cu 10‑15% prin 
comparație cu anul trecut 
pe aceeași vreme. 
Principalul motiv este 

scăderea prețurilor la inpu‑
turi, la materii prime, la 
cereale, șrot, ulei de floarea 
soarelui și altele. A nins în 
această iarnă, sperăm ca 
grâul să se facă, iar atunci 
prețul va fi bun și vom avea 
cu ce să hrănim păsările. Nu 
se mai importă cereale din 
Ucraina, sunt interzise cu 
desăvârșire, așa că fermierii 
noștri sunt sau ar trebui să 
fie în siguranță. Poate va fi 
un an bun“, spune Cătălin 
Mihalache. 

Carnea de pasăre este unul 
dintre cele mai consumate ali‐
mente, făcând parte din coșul 
de consum zilnic al populației 
definit de Institutul Național 
de Statistică (INS), iar ponde‐
rea producției naționale este 
una ridicată. Consiliul 
Concurenței notează în 
„Raportul privind evoluția 
concurenței în sectoare 
cheie/anul 2023“ că, în ultimii 
doi ani, prețurile la alimente 
au înregistrat o creștere 
semnificativă, iar unul dintre 
factorii principali care au stat 
la baza acestei tendințe a fost 
creșterea cotațiilor materiilor 
prime pe piețele 
internaționale de mărfuri.  

„Această tendință a fost 
alimentată de mai mulți fac‑
tori, printre care efectele 
războiului din Ucraina, 
schimbările climatice, care 
au dus la secetă și alte 
condiții meteorologice 
extreme în diferite regiuni 
ale lumii, afectând 
producția agricolă. În 
același timp, creșterea cere‑
rii globale pentru alimente 
și resurse naturale a pus 
presiune suplimentară asu‑
pra stocurilor și a determi‑
nat majorarea prețurilor. De 
asemenea, instabilitatea 
lanțurilor de producție glob‑
ale, respectiv creșterea 
curentelor protecționiste au 
contribuit direct la 
fluctuațiile de pe piețele 
materiilor prime 
internaționale, generând 
inclusiv un impact direct 
asupra costurilor 
producătorilor români de 
alimente“, se menționează în 
raport. 

Ce costuri de producție 
sunt în România 

comparativ cu Polonia  
sau Germania 

Polonia este cel mai mare 
producător european de 
carne de pasăre, prețul la 
poarta fermelor fiind sub 200 
euro carcasa de 100 de kilo‐
grame, potrivit datelor 
Comisiei Europene. Carnea de 
pasăre (broiler) la poarta fer‐
melor din Europa era vândută 
de producători în săptămâna 
4 din 2024 (care începe cu 22 
ianuarie 2024) cu o medie de 
256,99 euro carcasa de 100 
de kilograme, mai scumpă cu 
0,1% comparativ cu o 
săptămână înainte (15 
ianuarie 2024).  

Pentru săptămâna 4 nu 
sunt date disponibile pentru 
Polonia, însă în săptămâna 3 
(care a început cu 15 ianuarie 
2024), 100 de kilograme de 
pui broiler costau la poarta 
fermei 165,58 euro. În 
România, carcasa de 100 de 
kilograme costa 217,05 euro 
în săptămâna 4 din 2024, cu 
6,3% mai mult decât în peri‐
oada similară a anului trecut 
și mai mult cu 3% față de 
săptămâna anterioară. 
Minimul din 2023 a fost atins 
în săptămâna care a început 
cu 25 septembrie, când 100 
de kilograme de pui broiler se 
vindeau la poarta fermei în 
România cu 200,52 euro.  

Din datele Comisiei 
Europene, cea mai scumpă 
carne de pasăre este în 
Germania, unde în săptămâna 
4 carcasa de 100 de kilo‐
grame se vindea la poarta fer‐
melor la prețul de 422 euro. 
„Doar Bulgaria în acest 
moment produce mai ieftin 
ca noi, dar produce prea 
puțin comparativ cu 
România. Polonia are două 
dezavantaje pentru noi, 
avantaje pentru ei: sunt ieft‑
ini și foarte mari. 
Agricultura din Polonia cred 
că este de câteva ori mai 
mare decât agricultura din 
România“, explică Cătălin 
Mihalache. În Bulgaria, în 
săptămâna 4 din 2024, car‐

nea de pasăre la poarta fer‐
melor era vândută de 
producători cu 201,56 euro. 
Fermador își vinde carnea pe 
piața internă, exportând doar 
în Marea Britanie cantități 
mici. 

La nivel național s-au 
sacrificat anul trecut 321 

milioane de păsări 
Fermador are 18 magazine 

în zece orașe din Moldova și 
circa 600 de salariați. În 
2022, angajatorii care 
activează în sectorul agricol 
şi cel alimentar au fost 
obligați să majoreze, până în 
2028, salariile minime ale 
tuturor angajaților, compani‐
ile beneficiind de o serie de 
scutiri de taxe. Anul trecut, 
însă, Legea nr. 296/2023 a 
schimbat modul în care sunt 
impozitate veniturile în mai 
multe industrii‐cheie, inclusiv 
a celor din sectorul agricol şi 
cel alimentar, care a pus pre‐
siune pe firmele cu activitate 
în domeniu.  

„În urmă cu câteva luni 
de zile, Guvernul ne‑a acor‑
dat o facilitate pe 5 ani de 
scutire de impozite pe sal‑
arii și CAS cu condiția să 
majorăm salariile. Am 
majorat de atunci toate sal‑
ariile. În 2023, angajaților 
noștri li s‑au majorat salari‑
ile în medie cu 25% datorită 
ajutorului dat de Guvern. În 
luna noiembrie anul trecut, 
Guvernul ne‑a anunțat că de 
la 1 decembrie (2023, n.r.) 
plătim înapoi jumătate din 
ce ne‑a dat, adică a trebuit 
să mai majorăm cu 12% 
salariile tuturor pentru ca 
ei să ia aceiași bani. Nu au 
fost corecți față de noi“, 
explică proprietarul 
Fermador.  

Potrivit datelor INS, 
producția de carne de pasăre 
a crescut în România până la 
539.867 tone (greutatea în 
carcasă) în 2023, de la 
511.388 tone în 2022. Anul 
trecut s‐au sacrificat la nivel 
național 321,8 milioane de 
păsări, față de 310,4 milioane 
în 2022, mai arată statisticile. 
(Florentina SANDU)

În județul Iași prind 
rădăcini tot mai multe culturi 
de nișă. Până acum, peste 80 
de fermieri au investit în astfel 
de suprafețe, majoritatea 
mizând pe cătină, lavandă, 
căpșun sau alun. Virgil Sandu 
este unul dintre ei, probabil și 
printre cei mai cunoscuți în 
rândul amatorilor de produse 
naturale. După ce a înființat la 
Lețcani patru culturi de cătină, 
zmeur, aronia și mur, fermierul 
și‐a deschis o fabrică și pro‐
duce siropuri, dulcețuri, dar și 
alte produse 100% naturale, 
fără conservanți.  

În Lețcani, comună aflată la 
doar 15 km de municipiul Iași, 
afacerea cu fructe de pădure 
prinde gust și de profit. În 
urmă cu 8 ani, Virgil Sandu și‐a 
investit toate economiile în 
culturi de nișă. A plantat 
cătină, zmeur, mur și aronia, pe 
o suprafață de 6 hectare (ha) și 
s‐a înarmat cu răbdare. De ce? 
Pentru că astfel de culturi, pre‐
cum cătina, intră pe rod abia în 
anul 3 de producție, chiar și 
mai târziu. 

Fermier de profesie, Virgil 
Sandu a calculat o recoltă 
necesară ca materie primă, 
pentru a produce siropuri nat‐
urale, de altfel ideea care a aju‐
tat afacerea să prindă rădăcini. 
„Afacerea am început‑o în 
2016, ca producător de 
cătină, zmeură, mure, aronia. 
Cu partea de siropuri am 
început în 2019, spre 2020 
(...) Ideea de sucuri naturale 
am avut‑o de la început, dar 
până ieși pe producție îți tre‑
buie ceva timp. Cătina intră 
pe rod în anul 3, chiar anul 4, 
mai mult. Până atunci, am 
mers cu zmeura, cu fructe 
proaspete, o perioadă“, ne 
spune producătorul din 
Lețcani, Virgil Sandu. 

Încet, încet, fermierul a 
devenit antreprenor și a căutat 
să‐și dezvolte afacerea cu aju‐
torul fondurilor europene. În 
2017 a reușit să atragă prima 
tranșă de bani de la UE. Și‐a 
ridicat o hală de producție și 
dotat‐o după „Neckermann“. 
„Am început cu banii noștri 
și, când s‑au terminat banii, 
ne‑am interesat de fonduri 
europene. Având totul pus la 
punct, a fost foarte ușor să 
accesăm o măsură de sprijin, 

pentru Instalarea tânărului 
fermier, un program prin 
AFIR . Atunci se acordau vreo 
40.000 de euro. Cu banii de la 
UE, am ridicat o hală, în care 
și procesăm. Ne‑am 
achiziționat și camere de 
congelare pentru recoltarea 
cătinei, pentru că aici e un 
proces mai diferit. Dar ne‑am 
dotat și cu două camere, una 
de refrigerare, pentru 
păstrare, și una unde 
procesăm“, a mai explicat 
producătorul. 

Așa au prins contur 
„Fructele lu Sandu“, siropuri 
100% naturale, obținute prin 
presare la rece, care se vând 
acum ca pâinea caldă, și nu 
doar în Iași. Produsele sale 
ajung în multe județe și sunt 
expuse spre vânzare și la târ‐
guri de profil. Însă, n‐au mers 
toate ca pe roate, la început. 
Este o afacere de familie, care a 
pornit de jos, inclusiv cu bani 
împrumutați din bancă. 

„Fructele lu’ Sandu“, 
siropuri 100% naturale 
Până să‐i meargă vânzările și 

să afle lumea de gustul nectaru‐
lui produs la Lețcani, Virgil 
Sandu își amintește că nu i‐a 
fost ușor. „Era greu la început, 
până s‑a dus vorba că suntem 
serioși, că avem produse 
curate și bune. Păi, ca să vă 
faceți o idee, la început a tre‑
buit să merg doar pentru un 
sirop sau două, din Lețcani 
până în Holboca, ca să afle 
lumea de noi. Și din vorbă în 
vorbă, s‑a auzit de noi. Dar a 
durat puțin. Acum livrăm 
săptămânal, în tot orașul, gra‑
tis. Eu mă ocup. Mulțumim lui 
Dumnezeu, acum avem clienți. 
Dar am avut o perioadă grea, 
în care nu prea am avut“, ne 
mărturisește fermierul din 
Lețcani. 

Acum, afacerea s‐a diversifi‐
cat. Nu doar că a creat noi sor‐
timente de siropuri, cu arome 
de roșcove, ghimbir sau sfeclă 
roșie, dar a pus la borcan și 
dulcețuri pentru cămară, cât și 
fructe proaspete. Aici, familia 
Sandu a mizat cel mai mult pe 
cătină și a înființat o livadă în 
toată regula, pe o suprafață de 
4 ha. Considerat „aur“ pentru 
sănătate, acest tip de arbust 

este cunoscut pentru fructele 
sale foarte nutritive, bogate în 
antioxidanți și vitamine. 

Odată ajunsă în hala de 
producție, cătina este 
transformată fie în dulceață și 
nectar, fie în pulbere de cătină. 
Dar și fructele întregi au un loc 
aparte, la vânzare. „Oamenii le 
cumpără pentru imunitate, 
mai ales pentru copii. 
Toamna spre iarna, vânzările 
merg foarte bine, primăvara 
la fel (...) Un produs iubit de 
clienți este și siropul de 
cătină cu roșcove. Cumpărăm 
pulbere ecologică de roșcove 
din Plafar, e o cacao mai 
sănătoasă, în opinia noastră. 
Are mai puține grăsimi vege‑
tale, e foarte bogat în calciu, 
potasiu, fier și vitamina C 
foarte multă. Acest produs îl 
avem tot timpul anului. Mai 
avem un sortiment și cu 
ghimbir pe care, de aseme‑
nea, îl cumpărăm și îl presăm 
la rece. Cătină cu miere sau 
fără miere, cu sfeclă roșie 
mai facem ocazional, după 
cum ne cere lumea. Pentru că 
le facem pe bază de comandă. 
Noi l‑am denumit sirop, însă 
este de fapt nectar, pentru că 
nu e fiert, nu e cu zahăr, este 
nepasteurizat, fără 
conservanți, cu sau fără 
miere și binențeles, facem 
diverse combinații cu fructele 
noastre“, a mai spus 
producătorul din Lețcani.  

Pentru a‐și ține clienții 
aproape, antreprenorul a decis 
să livreze, gratuit, produsele în 
oraș, iar de asta se ocupă per‐
sonal: „Noi livrăm cât mai 
aproape de domiciliul clien‑

tului, în oraș, gratis. În județ 
și în afară, în alte județe, prin 
curierat se plătește doar cos‑
tul transportului. Pentru că 
acum avem și clienți în afara 
județului, din alte orașe.“ 

Cătina, căpșunile, 
lavanda și alunul, în topul 

culturilor 
Așadar, cu puțin noroc și 

multă muncă, în culturile de 
nișă e loc și de profit. A simțit‐o 
pe pielea lui și fermierul din 
Lețcani, care îi sfătuiește pe tin‐
eri să investească în astfel de 
afaceri, mai ales când au la 
dispoziție și fonduri europene. 
„E păcat, dacă tot sunt banii 
ăia acolo, de ce să nu îi iei? 
Dacă nu îi iei tu, îi ia alții. 
Ușor nu e nimic, nici greu. Dar 
acum trebuie să ai și o pasi‑
une în domeniu. Adică, nu e de 
ajuns să fii tânăr și să vrei. 
Trebuie să demonstrezi, să ai 
și tu partea ta de contribuție“, 
a transmis Virgil Sandu.  

La nivelul județului Iași au 
mai investit în acest tip de cul‐
turi peste 80 de fermieri. 
Astfel, conform unor date puse 
la dispoziție de către Direcția 
Agricolă Iași, cea mai mare 
suprafață este ocupată de 
cătină. Numai aici sunt 15 cul‐
tivatori, care dețin în total 
73,43 ha. Alți ieșeni au pariat 
pe căpșuni (33,88 ha), dar și 
pe lavandă (30,95 ha), alun 
(24,54 ha), zmeur (24,54 ha), 
mur (11,4 ha), aronia (9,2 ha), 
coacăz (11,4 ha), afin (0,23 
ha), goji (2,22 ha) și agriș (0,2 
ha). (Ana‑Maria DOBRE)

l „Fermador“ este cel mai mare producător ieșean de carne de 
pasăre, cu o producție estimată pentru anul trecut la aproape 50 de 
milioane de euro l prețurile sunt în scădere față de anul trecut l 

omul de afaceri Cătălin Mihalache anticipează că va fi un an bun: „A 
nins în această iarnă, sperăm ca grâul să se facă, iar atunci prețul 

va fi bun și vom avea cu ce să hrănim păsările“ l cât este prețul de 
producție în România față de alte state din UE 

Cu bani UE și cu fructe semisălbatice a dat 
lovitura pe dealurile de la marginea Iașului 

Povestea sucurilor 
„Fructele lu’ Sandu“
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După PIB‐ul estimat în acest 
an, de 61 mld. lei (prețuri 
curente), față de 55,4 mld. lei 
în 2023 (+10%), județul Iași se 
situează pe locul 6 în țară, 
unde se anticipează că va fi și 
peste trei ani. Defalcarea pe 
județe a rezultatelor arată că 
București, la fel ca în anii 
precedenți, păstrează cea mai 
mare cotă din PIB‐ul pe econ‐
omie prognozat pentru anul în 
curs, de 1733,8 mld. lei. Pentru 
Capitală este prognozat un PIB 
în 2024 de 440,9 mld. lei, 
deținând în mod detașat 
poziția de lider. Valoarea este 
de șapte ori mai mare decât 
PIB‐ul Iașului și de 39 de ori 
mai ridicată decât a județului 
Giurgiu, cel mai sărac județ al 
României în raport cu acest 
indicator, cu un PIB estimat 
pentru anul în curs de 11,2 
mld. lei. Capitala este urmată 
de Cluj, cu un PIB estimat în 
2024 la 92,7 mld. lei, Timiș 
(80,9 mld. lei), Constanța (67,1 
mld. lei) și Prahova (63,9 mld. 
lei).  

Din nefericire, dacă ne 
uităm peste estimările incluse 
de CNSP în „Proiecția princi‑
palilor indicatori economico‑
sociali în profil teritorial 
2023‑2027/ ianuarie 2024“, 
economia Iaşului nu va recu‐
pera din decalaje în următorii 
trei ani. Se estimează că PIB‐ul 
Bucureștiului va ajunge în anul 
2027 la 555,4 mld. lei, adică de 
șapte ori mai ridicat față de cât 

se anticipează că va ajunge 
PIB‐ul Iașului peste trei ani, 
respectiv 77 mld. lei. În același 
an, se estimează pentru Cluj un 
PIB de 117,7 mld. lei, în Timiș 
de 101,8 mld. lei, în Constanța 
83,7 mld. lei, iar în Prahova 
80,9 mld. lei.  

PIB‐ul foarte ridicat al 
Capitalei se poate explica, într‐
o anumită măsură, prin faptul 
că un număr mare de companii 
au sediul social în București, 
dar sunt reprezentate și în alte 
regiuni, inclusiv în județul Iași, 
însă datele financiare nu se 
raportează pe plan local. 

Companii care produc  
la Iași, dar sunt  

înregistrate în alte județe 
O observație în acest sens 

vine și de la prof.dr. Liviu‑
George Maha de la Facultatea 
de Economie şi Administrarea 
Afacerilor (FEAA) din cadrul 
Universităţii „Alexandru Ioan 
Cuza“ din Iaşi. „Activitatea 
economică este concentrată 
în municipiul Iași, aici fiind 
înregistrate niveluri ridicate 
ale investițiilor, 
productivității muncii, salari‑
ilor, precum și o dinamică 
ascendentă a performanțelor 
economice din ultimii ani. 
Totodată, există o serie de 
angajați, mai ales în dome‑
niul IT sau al outsourcing‑
ului, care lucrează de acasă 

pentru companii localizate în 
alte zone ale țării, fără ca 
acestea să‑și fi înființat 
puncte de lucru în județul 
Iași. În aceste situații, chiar 
dacă e vorba de valoarea 
adăugată creată de un locui‑
tor al județului Iași, în lipsa 
unui punct de lucru care să 
permită raportarea locală a 
rezultatelor financiare, aces‑
tea sunt incluse în PIB/locui‑
tor aferent altei regiuni“, 
explică universitarul.  

Pe de altă parte, secretarul 
de stat Alin Andrieș spune că 
trendul pe tot ce înseamnă 
PIB/cap de locuitor sau PIB al 
județului Iași este în linie cu 
tot ce înseamnă prognoza 
generală. Este o creștere 
economică, dar este mai 
redusă în comparație cu anii 
precedenți, deoarece creșterea 
economică anticipată la nivelul 
României este mai redusă 
având în vedere contextul 
global, arată Andrieș. 

„În sensul că inclusiv la 
nivel european creșterea 
prognozată este mai redusă 
decât în anii precedenți, 
ținând cont de crizele din 
ultimii ani. Când vorbim des‑
pre județul Iași trebuie să 
ținem cont de cel puțin trei 
elemente. Dacă ne uităm pe 
structura economică sau tot 
ce înseamnă companii care 
aduc plusvaloare în județul 
Iași, componenta principală 
este partea de servicii. Fără 

să includem București și Ilfov, 
deoarece întotdeauna cap‑
itala este atipică la nivelul 
oricărei țări, principalele trei 
județe din perspectiva PIB‑
ului pe cap de locuitor sunt 
Cluj, Timișoara și Prahova 
care, comparativ cu județul 
Iași, sunt puternic industrial‑
izate pe partea de producție, 
având o serie de avantaje, fie 
istoric, fie accesul la 
infrastructură. De aceea, 
când vorbim de județul Iași, 
ajungem de fapt la cauza 
principală a nivelului actual 
de dezvoltare, respectiv 
infrastructura de transport, 
care este foarte importantă. 
Al doilea lucru important 
este mobilitatea. Noi trebuie 
să ținem cont de structura 
județului Iași, care este o 
reflecție bună a României, 
«două țări într‑o singură 
țară»: avem municipiul Iași și 
zona metropolitană, care este 
dezvoltată, dar avem și multe 
comunități din județul Iași 
care nu sunt la fel de dezvol‑
tate. De aceea este foarte 
importantă o mai bună 
mobilitate la nivelul 
județului, ceea ce s‑a realizat 
în ultimul timp. Tot din per‑
spectiva de infrastructură 
ține cont și infrastructura 
investițională. Fiindcă, dacă 
ne uităm la alte zone sau țări 
care au înregistrat un nivel 
foarte ridicat al creșterii eco‑
nomice, aceasta s‑a bazat pe 

investiții, întotdeauna 
investițiile sunt motorul 
creșterii economice. De aceea 
ai nevoie, pe de o parte, de 
infrastructură, iar pe de altă 
parte ai nevoie să creezi, ca 
să spun așa, o bază pentru 
investiții pe termen lung și 
mai ales investiții în 
producție. În ultimii ani se 
lucrează la tot ce ține de par‑
curi industriale și vedem că 
acolo unde există parcuri 
industriale, cum este comuna 
Miroslava, producția este 
mult mai ridicată comparativ 
cu alte zone“, argumentează 
Andrieș.  

Municipiul stă bine 
Acesta consideră că marele 

avantaj al municipiului Iași, al 
județului Iași, în general, 
rămâne resursa umană. „Dacă 
vă uitați la venituri medii și 
venituri nete, municipiul Iași 
este foarte aproape de Cluj și 
Timișoara. Este pe locul trei, 
asta înseamnă că nivelul de 
pregătire este foarte ridicat, 
iar nivelul de salarizare, în 
medie, a crescut semnificativ 
în ultimii ani. Bineînțeles că 
aici vorbim în special de com‑
ponenta IT, care a fost moto‑
rul de dezvoltare al județului 
Iași în ultimul deceniu. Din 
nefericire, nu există o foarte 
mare diversificare din per‑
spectiva producției. În afară 
de Phinia Delphi România și 
alți câțiva jucători nu avem 
producție, așa cum este în 
județul Timișoara, Cluj sau în 
Prahova. Dar aceste investiții 
pe termen lung și în 
producție cu valoare 
adăugată mare sunt, de 
regulă, foarte dependente de 
infrastructura de transport“, 
explică ministrul secretar de 
stat. 

Și prof. Maha este convins 
că îmbunătățirea situației în 
care se află județul Iași ar 
putea fi conectarea rutieră prin 
autostrăzi cu Vestul și Sudul 
României și intrarea completă 
în Spațiul Schengen, care ar 
stimula, cu siguranță, dezvolta‐
rea activităților industriale 
prin reducerea timpului nece‐
sar transportului produselor 
fabricate către piețele externe. 

Șeful CCI: Din cauza 
transportului, un produs 
executat în Regiunea NE 

are un cost mai mare 
atunci când îl exportăm  

La fel și Paul Butnariu, 
președintele Camerei de 
Comerț și Industrie (CCI) Iași, 
care arată că progresul este 
umbrit de lacunele infrastruc‐
turale, de lipsa autostrăzilor și 
a căilor ferate moderne, care 
afectează competitivitatea și 
accesibilitatea regiunii. Aceste 
dificultăți se reflectă în costuri 
mai ridicate de producție, 
diminuând avantajele compet‐
itive ale regiunii.  

Astfel, în ciuda resurselor 
umane și aportului universitar 
remarcabil, nord‐estul 
României rămâne „în fundul 
sacului“ în ceea ce privește 

accesul echitabil la 
oportunități economice și la 
avantajele pieței unice euro‐
pene. „Vorbim de lipsa 
condițiilor de competitivitate 
egală, pe care trebuie să le 
aibă firmele din Regiunea de 
Nord‑Est cu firmele din restul 
României. Faptul că ne aflăm 
aici într‑un fund de sac euro‑
pean, la marginea UE, nu 
înseamnă că trebuie să fim 
defavorizați în ceea ce 
privește condițiile egale. Un 
produs care este executat în 
Regiunea Nord‑Est are un 
cost cu 10‑15% mai mare 
atunci când îl exportăm în 
UE. De ce? Din cauza 
condițiilor de transport pe 
care le avem. Pentru faptul 
că de la Iași la Oradea tre‑
buie să străbați 126 de 
localități, din care una sau 
două au centuri în mod real. 
În această perspectivă, luând 
și în calcul faptul că prin 
zona noastră tranzitează mai 
bine de trei sferturi din 
exporturile Republicii 
Moldova, lipsa unei 
autostrăzi, a unei căi ferate, 
lipsa unor legături care să 
faciliteze dezvoltarea 
economică pe relația est‑vest 
este total nefavorabilă și nu 
compensează nici pe departe 
avantajul pe care îl avem și 
pe care autoritățile îl pun în 
vitrină ca fiind execuția pri‑
mei autostrăzi din România 
de la cap până la coadă, ca să 
spunem așa, respectiv A7, pe 
distanța București și, poate, 
Suceava“, a spus președintele 
CCI Iași în cadrul Conferinței 
anuale de fiscalitate EY 
România, organizată recent la 
Iași.  

Din cel mai recent raport al 
Băncii Naționale a României 
(BNR), publicat anul trecut, 
reiese că între anii 2013 şi 
2022 soldul investiţiilor 
străine directe din judeţul Iaşi 
(ISD) a scăzut cu aproape 10%, 
de la 647 mil. euro în urmă cu 
zece ani la 590 mil. euro în 
2022. Un clasament al 
judeţelor după acest indicator 
plasează Iaşul tocmai pe locul 
19, pe poziţii fruntașe la ISD 
fiind Bucureşti (59,14 mld. 
euro), Ilfov (7,46 mld. euro), 
Timiş (5,24 mld. euro), 
Prahova (3,29 mld. euro) şi 
Cluj (2,89 mld. euro). Iaşul este 
devansat şi de alte județe pre‐
cum Buzău, Satu Mare, Dolj, 
Maramureș și Olt. O analiză a 
fluxului net de ISD pe sectoare 
economice arată că investitorii 
străini preferă să investească 
în sectoarele economice legate 
de industrie, comerț/interme‐
dieri financiare și asigurări.  

În contextul acestor 
preferințe investiționale, prof. 
Maha consideră că Iașul ar 
putea avea totuși o evoluție 
favorabilă în viitor. Aceasta ar 
putea fi facilitată de încheierea 
războiului din Ucraina și 
demararea procesului de 
reconstrucție economică a 
acestei țări, precum și progre‐
sele realizate pentru integra‐
rea europeană a Republicii 
Moldova și Ucrainei. „Și atrag‑
erea de fonduri europene 
pentru proiecte relevante de 
dezvoltare regională, dar și 

aplicarea de politici eficiente 
de eliminare a decalajelor 
dintre municipiul Iași și res‑
tul județului: dezvoltarea 
infrastructurii rutiere, extin‑
derea rețelelor de utilități, 
reducerea abandonului 
școlar și formarea 
profesională, stimularea 
concentrării exploatațiilor 
agricole în ferme mijlocii și 
mari cu productivități ridi‑
cate și orientate către piață 
etc.“, explică economistul. 

La PIB/locuitor, Regiunea 
Nord‐Est se află pe ultimul loc 
în clasamentul celor opt regi‐
uni de dezvoltare, la un nivel 
cu puțin peste 60% din media 
națională, în timp ce județul 
Iași ocupă primul loc în regi‐
unea noastră, dar cu aproape 
15% sub media națională, de 
18.280 euro. 

 Despre discrepanțe eco‐
nomice vorbește și Paul 
Butnariu, dar între Regiunea 
Nord‐Est și din alte regiuni 
învecinate, cum ar fi Republica 
Moldova și regiunea Cernăuți, 
Ucraina. Președintele CCI Iași 
arată că aceste zone sunt 
caracterizate de sărăcie și sub‐
dezvoltare economică, în timp 
ce descrie Iașul ca fiind un cen‐

tru economic din regiune, care 
contribuie la creșterea 
economică a Regiunii Nord‐Est. 
„Regiunea de Nord‑Est a 
României este la o pondere 
de 61% din valoarea PIB‑
ului/capita al UE. Ne aflăm 
într‑o zonă în care, să spu‑
nem așa, amprenta generală 
este una de sărăcie, fără a ne 
feri de cuvinte. Iar polul 
acesta de sărăcie nu se află 
doar în Regiunea de Nord‑Est 
a României, el se extinde într‑
o zonă europeană destul de 
mare. Vorbim aici despre 
Republica Moldova, care este 
cea mai săracă țară a 
Europei, vorbim de regiunea 
Cernăuți care, până la război, 
era cea mai defavorizată 
regiune a Ucrainei. Ne aflăm 
într‑o zonă de umbră a ceea 
ce înseamnă rezultate eco‑
nomice și eficiență asupra 
nivelului de trai și asupra 
bunăstării generale. Spre 
bucuria unora, Iașul este 
într‑o poziție de avangardă 
în această regiune, este prac‑
tic locomotiva care 
remorchează economic 
Regiunea de Nord‑Est“, 
consideră președintele CCI Iași. 
(Florentina SANDU)

O analiză bazată pe puterea de cumpărare: 
calculele ar mai ridica Regiunea Nord-Est 

Prognozele la nivel naţional nu arată bine pentru judeţul nostru 

PIB/locuitor - Iașul, locul 13 
l Comisia Națională de Strategie şi Prognoză are predicții de creștere economică până la 

nivelul anului 2027 l pentru anul în curs, județul Iași se află pe locul 13 în privința 
indicatorului PIB/locuitor, dacă luăm în calcul și Bucureștiul l Regiunea Nord-Est va rămâne 

ultima l Ziarul de Iași a consultat specialiști în economie care au identificat, in corpore, 
prima cauză a rămânerii în urmă: infrastructura și în special lipsa unei autostrăzi spre Vest

Alin Andrieș, secretar de 
stat: Nu este diversificare 

în privința producției
„Din nefericire, nu există o 
foarte mare diversificare din 
perspectiva producției. În 
afară de Phinia Delphi 
România și alți câțiva 
jucători nu avem producție, 
așa cum este în județul 
Timișoara, Cluj sau în 
Prahova“.

„Datele prezen‑
tate de Comisia 
Națională de 
Statistică și 
Prognoză sunt însă 
oferite în prețuri 
curente, fără a fi 
oferite informații 
legate de diferențele 
existente privind 
nivelul prețurilor 
(cum ar fi prețul la 
imobiliare, nivelul 

chiriilor etc.). E posi‑
bil ca o analiză 
bazată pe puterea de 
cumpărare să ducă 
la o ierarhie puțin 
diferită la nivel 
național, care ar 
avantaja regiunile 
și, respectiv, județele 
în care prețurile 
sunt mai scăzute. 
Nivelul nu foarte 
ridicat al acestui 

indicator în ceea ce 
privește județul Iași 
este determinat de 
structura economică 
deficitară la nivelul 
județului, cu scăderi 
foarte importante 
ale producției indus‑
triale în ultimii doi, 
de aproape trei ori 
mai mari față de 
media națională. De 
asemenea, există 

decalaje foarte 
importante de dez‑
voltare între muni‑
cipiul Iași și așa‑
numita zonă 
metropolitană, pe de 
o parte, și restul 
județului (cu mici 
excepții legate de 
zona municipiului 
Pașcani, de exem‑
plu)“, explică datele 
prof. dr. Liviu Maha. 

Pentru județul Iași, CNSP 
estimează în 2024 un PIB/locuitor 
de 15.623 euro, sub media 
națională, de 18.280 euro, în timp 
ce în Cluj PIB/locuitor ar urma să 
ajungă în acest an la 26.859 
euro, iar în Timiș la 24.612 euro, 
în condițiile în care sunt 
cunoscute ca zone atractive 

pentru investitori străini. 
Bucureștiul rămâne orașul în care 
indicatorul PIB/locuitor, care 
măsoară nivelul de trai între 
regiuni și țări diferite, are cea mai 
mare valoare, estimată la 50.751 
euro pentru anul în curs, de trei 
ori mai ridicată față de cea a 
Iașului și de peste două ori și 

jumătate peste media națională. 
„Lupta“ pentru polul sărăciei se 
dă între Vaslui și Botoșani, cu un 
PIB/locuitor estimat în 2024 la 
8.123 euro, respectiv 8.168 euro, 
având o valoare mai mică de 
jumătate din media națională și 
de șase ori mai mică comparativ 
cu Capitala.  

Prognoze până în anul 2027 ale PIB-ului,  
exprimate în miliarde de lei

2024 2025 2026 2027
PIB total 1733,8 1880,6 2032,3 2179,0
Regiunea  
Nord Est 182,8 198,5 214,6 230,2

Bacău 34,2 37,4 40,5 43,6
Botoşani 16,5 17,9 19,3 20,7
Iaşi 61,0 66,3 71,7 77,0
Neamţ 24,5 26,5 28,6 30,6
Suceava 31,3 33,9 36,5 39,1
Vaslui 15,3 16,6 18,0 19,3

Regiunea  
Sud - Est 170,0 184,2 198,7 212,6

Brăila 18,3 19,8 21,4 22,9
Buzău 24,3 26,3 28,3 30,3
Constanţa 67,1 72,6 78,3 83,7
Galaţi 29,4 31,9 34,5 37,0
Tulcea 13,6 14,7 15,9 17,0
Vrancea 17,4 18,8 20,3 21,7

Regiunea  
Sud Muntenia 197,2 214,0 231,3 248,0

Argeş 46,9 51,0 55,3 59,5
Călăraşi 13,3 14,4 15,5 16,5
Dâmboviţa 29,2 31,5 33,9 36,3
Giurgiu 11,2 12,1 13,0 14,0
Ialomiţa 14,7 16,0 17,2 18,4
Prahova 63,9 69,5 75,3 80,9
Teleorman 18,1 19,5 21,0 22,4
Regiunea Sud - 

Vest Oltenia 127,5 138,1 149,0 159,5

Dolj 43,1 46,6 50,3 53,8
Gorj 25,4 27,6 29,8 31,9
Mehedinţi 13,7 14,9 16,2 17,4
Olt 21,4 23,1 24,9 26,6
Vâlcea 23,9 25,9 27,9 29,9

Regiunea Vest 156,3 169,5 183,1 196,2
Arad 32,7 35,5 38,4 41,2
Caraş - Severin 17,3 18,8 20,3 21,7
Hunedoara 25,3 27,4 29,4 31,4
Timiş 80,9 87,8 94,9 101,8

Regiunea  
Nord - Vest 214,8 233,3 252,4 270,9

Bihor 39,7 43,1 46,6 50,0
Bistriţa - Năsăud 17,1 18,5 20,0 21,5
Cluj 92,7 100,9 109,4 117,7
Maramureş 29,2 31,6 34,1 36,5
Satu Mare 20,8 22,6 24,4 26,2
Sălaj 15,3 16,5 17,8 19,0
Regiunea Centru 195,4 211,7 228,7 245,1
Alba 28,7 31,0 33,6 36,0
Braşov 59,4 64,5 69,9 75,0
Covasna 13,1 14,2 15,3 16,3
Harghita 18,9 20,4 22,0 23,5
Mureş 38,1 41,2 44,5 47,7
Sibiu 37,2 40,3 43,5 46,6

Regiunea 
Bucureşti - Ilfov 488,7 530,4 573,4 615,3

Ilfov 47,8 51,8 55,9 59,9
Bucureşti 440,9 478,6 517,5 555,4
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Execuția bugetului general 
consolidat în primele două luni 
ale anului 2024 s‐a încheiat cu 
un deficit de 28,99 miliarde lei, 
respectiv 1,67% din PIB față 
de deficitul de 17,04 miliarde 
lei, respectiv 1,07% din PIB 
aferent celor două luni ale anu‐
lui 2023, anunță Ministerul 
Finanțelor. Aceasta înseamnă 
un salt al deficitului bugetar de 
aproape 60%.  

„Execuția bugetului ge ‑
neral consolidat în primele 
două luni ale anului 2024 s‑a 
încheiat cu un deficit de 
28,99 miliarde lei, respectiv 
1,67% din PIB față de defi‑
citul de 17,04 miliarde lei, 
respectiv 1,07% din PIB afer‑
ent celor două luni ale anului 
2023”, informează Ministerul 
Finanțelor. 

Veniturile totale au 
însumat 86,67 miliarde lei 

Veniturile totale au însumat 
86,67 miliarde lei în primele 
două luni ale anului 2024, în 
creștere cu 17,2% (an/an). 
Dinamica acestora a fost 
susținută cu precădere de 
evoluția încasărilor din 
contribuții de asigurări, TVA, 
fonduri europene, impozit pe 
salarii și accize. 

Încasările din impozitul pe 
salarii și venit au totalizat 7,74 
miliarde lei, înregistrând o 
creștere de 8,1% (an/an). 
Veniturile din impozitul pe sal‐
arii au înregistrat un avans de 
23,6%, peste evoluția fondului 
de salarii din economie 
(17,9%), dinamica acestei cate‐
gorii de încasări fiind 
influențată de modificarea 
reglementărilor privind 
facilitățile fiscale acordate 
salariaților din sectorul 

construcții, agricol, industria 
alimentară și a activităților de 
creare de programe pentru cal‐
culator (O.U.G. nr. 93/2023 și 
Legea nr. 296/2023), majora‐
rea salariului minim brut pe 
țară garantat în plată (H.G. nr. 
900/2023), precum și majora‐
rea salariului minim brut pe 
țară garantat în plată pentru 
sectoarele construcții, agricol 
și industria alimentară (O.U.G. 
nr. 93/2023). Totodată, evoluții 
pozitive au fost înregistrate și 
în cazul încasărilor din impozi‐
tul pe veniturile din pensii 
(56,2%) și aferente declarației 
Încasările din impozitul pe sal‐
arii și venit au totalizat 7,74 
miliarde lei, înregistrând o 
creștere de 8,1% (an/an). 

Veniturile din impozitul pe 
salarii au înregistrat un avans 
de 23,6%, peste evoluția fon‐
dului de salarii din economie 
(17,9%), dinamica acestei cate‐

gorii de încasări fiind 
influențată de modificarea 
reglementărilor privind 
facilitățile fiscale acordate 
salariaților din sectorul 
construcții, agricol, industria 
alimentară și a activităților de 
creare de programe pentru cal‐
culator (O.U.G. nr. 93/2023 și 
Legea nr. 296/2023), majora‐
rea salariului minim brut pe 
țară garantat în plată (H.G. nr. 
900/2023), precum și majora‐
rea salariului minim brut pe 
țară garantat în plată pentru 
sectoarele construcții, agricol 
și industria alimentară (O.U.G. 
nr. 93/2023). Totodată, evoluții 
pozitive au fost înregistrate și 
în cazul încasărilor din impozi‐
tul pe veniturile din pensii 
(56,2%) și aferente declarației 
unice (30,6%). Pe de altă parte, 
încasările din impozitul pe div‐
idende au consemnat o 
contracție de 44,9%, pe fondul 

unui efect de bază ridicat 
(creșterea semnificativă a div‐
idendelor din ian. 2023 dis‐
tribuite în baza situațiilor 
financiare interimare întocmite 
în cursul anului 2022, cu 
reținerea cotei de impozit de 
5%). 

Contribuțiile de asigurări au 
înregistrat 30,23 miliarde lei, 
în creștere cu 25,4% (an/an), 
peste evoluția fondului de sal‐
arii din economie. Evoluția 
acestor încasări a fost 
influențată pozitiv de modifica‐
rea reglementărilor privind 
facilitățile fiscale acordate 
salariaților din sectorul 
construcții, agricol, industria 
alimentară și a activităților de 
creare de programe pentru cal‐
culator (O.U.G. nr. 93/2023 și 
Legea nr. 296/2023), majora‐
rea salariului minim brut pe 
țară garantat în plată (H.G. nr. 
900/2023) și majorarea salari‐

ului minim brut pe țară garan‐
tat în plată pentru sectoarele 
construcții, agricol și industria 
alimentară (O.U.G. nr. 
93/2023), iar negativ de resti‐
tuirea sumelor reținute cu tit‐
lul de CASS din veniturile din 
pensii (efect bugetar de ‐0,14 
miliarde lei, conform O.U.G. nr. 
4/2023). 

Încasările nete din TVA au 
înregistrat 20,34 miliarde lei, 
în creștere cu 16,5% (an/an). 
De asemenea, valoarea resti‐
tuirilor de TVA s‐a majorat cu 
6.5% față de nivelul rambursat 
în aceeași perioadă a anului 
trecut (4,43 miliarde. lei în 
ianuarie‐februarie 2024, com‐
parativ cu 4,16 miliarde lei în 
ianuarie‐februarie 2023). 

Veniturile din accize au 
însumat 6,26 miliarde lei, con‐
semnând o creștere de 17,6% 
(an/an), susținută de evoluția 
încasărilor din accizele pentru 
produsele din tutun (+28,1% 
an/an). Totodată, dinamica 
încasărilor din accizele pentru 
produsele energetice a revenit 
în teritoriul pozitiv în febru‐
arie (+3% în primele două luni 
2024 an/an), pe fondul 
majorării accizei la combusti‐
bili, concomitent cu o ușoară 
redresare a dinamicii anuale a 
consumului de carburanți. 

Evoluția lunară a încasărilor 
din accize prezintă în general o 
volatilitate mai ridicată, 
determinată de politica oper‐
atorilor economici de antrepo‐
zitare fiscală a produselor acci‐
zabile. Veniturile nefiscale au 
însumat 6,62 miliarde lei, 
înregistrând o contracție de 
6,0% (an/an) ‐ în ameliorare 
față de luna anterioară, 
explicată în principal de 
evoluția încasărilor din 
redevențe petroliere. 

Sumele rambursate de 
Uniunea Europeană în contul 
plăților efectuate și donații au 
totalizat 8,22 miliarde lei, în 
creștere cu 46,4% (an/an). 

Cheltuielile bugetului 
general consolidat au 

fost de 115,66 miliarde lei 
Cheltuielile bugetului gen‐

eral consolidat în sumă de 
115,66 miliarde lei au crescut 
în termeni nominali cu 27,1% 
comparativ cu aceeași 
perioadă a anului precedent. 
Exprimate ca procent din 
Produsul Intern Brut, cheltui‐
elile pe anul 2024 au înregis‐
trat o creștere cu 1 punct pro‐
centual față de aceeași 
perioadă a anului 2023, de la 
5,7% din PIB la 6,7% din PIB. 

Cheltuielile de personal au 
însumat 24,19 miliarde lei, în 
creștere cu 19,9% comparativ 
cu aceeași perioadă a anului 
precedent. Exprimate ca pon‐
dere în PIB, cheltuielile de per‐
sonal reprezintă un nivel de 
1,4% din PIB, cu 0,1 puncte 
procentuale mai mari față de 
aceeași perioadă a anului 
precedent, ținând cont de 
creșterile salariale acordate în 
anul 2023. 

Cheltuielile cu bunuri și ser‐
vicii au fost 14,39 miliarde lei, 
în creștere cu 25,5% compara‐
tiv cu aceeași perioadă a anului 
precedent. O creștere se 
reflectă la bugetele locale, 
respectiv 27,9% comparativ cu 
aceeași perioadă a anului 
precedent, precum și la buge‐
tul Fondului național unic de 
asigurări sociale de sănătate 
de 11,8% pentru decontarea 
medicamentelor cu și fără 
contribuție personală și a med‐
icamentelor utilizate în progra‐
mele naționale de sănătate. 

Cheltuielile cu dobânzile au 
fost de 6,66 miliarde lei, cu 
0,61 miliarde lei mai mici față 
de aceeași perioadă a anului 

precedent. Cheltuielile cu 
asistența socială au fost de 
38,74 miliarde lei în creștere 
cu 11,8% comparativ cu 
aceeași perioadă a anului 
precedent. Evoluția cheltuieli‐
lor cu asistența socială a fost 
influențată, în principal, de 
majorarea de la 1 ianuarie 
2024, cu 13,8% a punctului de 
pensie, respectiv de la 1.785 lei 
la 2.032 lei, a îndemnizației 
sociale pentru pensionari 
(pensia minimă) de la 1.125 lei 
la 1.281 lei, în conformitate cu 
prevederile Legii nr. 360/2023 
din 29 noiembrie 2023 privind 
sistemul public de pensii. 

Cheltuielile cu asistența 
socială au fost influențate și de 
plățile suportate de la bugetul 
de stat pentru compensarea 
facturilor aferente consumului 
de energie electrică și gaze 
naturale, respectiv pe cele 
două luni ale anului 2024, au 
fost în sumă de 1,42 miliarde 
lei. Cheltuielile cu subvențiile 
au fost de 2,61 miliarde lei, în 
principal, această sumă 
reprezintă subvenții pentru 
transportul de călători, pentru 
sprijinirea producătorilor agri‐
coli, precum și 

pentru schema de compen‐
sare pentru consumul de ener‐
gie electrică și gaze naturale al 
consumatorilor noncasnici 
(878,79 milioane lei) care 
reprezintă 33,66% din total 
subvenții. Alte cheltuieli au fost 
de 1,97 miliarde lei, reprezen‐
tând în principal, burse pentru 
elevi și studenți, susținerea cul‐
telor, despăgubiri civile. 

Cheltuielile privind proiec‐
tele finanțate din fonduri 
externe nerambursabile (inclu‐
siv subvențiile de la Uniunea 
Europeană aferente agricultu‐
rii) au fost de 9,09 miliarde lei, 
cu 43,89% mai mari compara‐
tiv cu aceeași perioadă a anului 
precedent. Cheltuielile pentru 
investiții, care includ cheltui‐
elile de capital, precum și cele 
aferente programelor de dez‐
voltare finanțate din surse 
interne și externe, au fost în 
valoare de 17,1 miliarde lei, 
fiind de peste două ori mai 
mari față de aceeași perioadă a 
anului precedent, când au fost 
în valoare de 8,07 miliarde lei. 

Ministrul Finanțelor dă 
„vina” pe Armată 

Impactul cel mai mare asu‐
pra deficitului bugetar de la 
sfârșitul lunii februarie l‐au 
avut cheltuielile cu apărarea 
națională, a declarat, recent, 
ministrul Finanțelor, Marcel 
Boloș, menționând că deficitul 
bugetar la finalul lunii martie 
nu va depăși 2,5% din PIB, 
transmite Agerpres. „Impactul 
cel mai mare asupra deficitu‑
lui bugetar de la sfârșitul 
lunii februarie l‑au avut chel‑
tuielile cu apărarea 
națională. Am avut contracte 
cu termene scadente în lunile 
ianuarie și februarie și aces‑
tea au determinat aceste 
tipuri de cheltuieli. Într‑
adevăr, este un avans față de 
perioada precedentă, respec‑
tiv ianuarie‑februarie 2023, 
de 0,5% din PIB, dar, repet, 
este generat de cheltuielile cu 
investițiile”, a spus Marcel 
Boloș, prezent la conferința cu 
tema „Dezvoltarea – de la pla‐
nificare la stabilitate și durabil‐
itate”, organizată de Banca 
Națională a României și 
Patronatul Proiectanților în 
Construcții. Întrebat ce anume 
a fost cumpărat pentru 
apărarea națională, ministrul 
Finanțelor a menționat că este 
vorba de echipamente militare, 
dar nu a oferit detalii. Referitor 
la deficitul bugetar din primele 
luni din acest an, el a declarat 
că trebuie avut în vedere faptul 

că lunile ianuarie, februarie și 
martie inclusiv nu sunt luni 
spectaculoase, cu impozite și 
taxe colectate la buget. „Cu 
toate acestea, trimestrul 
întâi, respectiv cele 99 de mil‑
iarde de lei pe care le aveam 
de făcut cu ANAF sunt reali‑
zate. O să vedeți la sfârșitul 
trimestrului întâi că avem 
realizarea peste plan, ceea ce 
este un semnalul bun”, a 
declarat Marcel Boloș. De 
asemenea, jurnaliștii au între‐
bat dacă ținta de deficit buge‐
tar este în pericol, iar ministrul 
Finanțelor a spus că în acest 
moment nu se poate pronunța. 
„Aici trebuie să avem în ved‑
ere că la luna iulie vom avea 
o traiectorie de deficit buge‑
tar pe care ne‑o va comunica 
Comisia Europeană, până în 
luna septembrie vom negocia 
această traiectorie de defi‑
cit….Noi avem un plan de 
venituri care până acum, la 
data la care discutăm subiec‑
tul, s‑a realizat. Deci practic 
avem planificat un deficit pe 
care nu‑l atingem, de 2,5% 
din PIB la sfârșitul martie. 
Nu va fi cazul de așa ceva”, a 
spus Marcel Boloș. 

Premierul Ciolacu  
este optimist 

„Sunt optimist. Creșterea 
economica va fi solidă, de 
aceea spun ca nu mă 
îngrijorează problema defici‑
tului“, a declarat Marcel 
Ciolacu, premierul României. 
Doar că optimismul premieru‐
lui nu acoperă gaura din buget 
ce se adâncește de la o lună la 
alta. Diferența dintre cheltui‐
elile si încasările Statului a 
ajuns la 29 de miliarde de lei 
în luna februarie. Asta 
înseamnă un deficit de 1,7% 
din PIB. Derapajul fiscal a 
îngrijorat Comisia Europeană, 
mai ales că Guvernul a majorat 
pensiile si salariile bugetarilor 
înainte de alegeri. Experții de 
la Bruxelles estimează că defi‐
citul României va urca până la 
7% din PIB la finalul anului. 
Mult peste ținta de 5% din 
Produsul Intern Brut asumată 
de Guvern prin Legea 
Bugetului. Chiar și așa, 
Guvernul a dat undă verde 
pentru angajări și majorări de 
salarii în companiile de Stat 
care înregistrează pierderi. În 
mod surprinzător, aceste com‐
panii vor fi exceptate de la 
măsurile de austeritate și 
reducerea cheltuielilor.  

Economiștii se așteaptă 
la măriri de taxe 

Astfel că, pentru a face rost 
de bani, economiștii se 
așteaptă ca Statul să majoreze 
taxe si impozite după alegeri. 
„Vor veni cu taxe suplimen‑
tare. Primul candidat este 
taxa pe valoare adăugată. 
Probabil vom avea anul viitor 
o creștere de TVA. Cred că se 
va merge către 21% inițial și 
dacă tot mai e nevoie poate 
22%. De asemenea se face 
aluzie la creșterea impozitu‑
lui pe venit. Fie cota progre‑
siva, fie cota unica mai mare 
de 10% cat este în prezent. 
Toate vor duce la taxe mai 
mari pe munca“, a declarat 
Adrian Codîrlașu, economist. 
La toate acestea, se adaugă 
inflația ‐ o taxă invizibilă care 
ne erodează puterea de 
cumpărare. România are, în 
prezent, cele mai mari scum‐
piri din Uniunea Europeană. 
Datele Eurostat arată că rata 
anuală a inflației a sărit de 7% 
în luna februarie. Asta în timp 
ce media europeană este de 
doar 2,8%. „Guvernul câștigă 
pentru că ăsta e modul prin 
care se plătește datoria pub‑
lica, de fapt o plătim noi toți 
prin inflație mai mare“, a 
declarat Adrian Codîrlașu, 
economist. Un deficit mai mare 
înseamnă, automat, că dobân‐
zile vor crește. Astfel că vom 
resimți puternic efectele în 
lanț. „Vedem ca România se 
împrumută la cele mai mari 
dobânzi din UE. Dacă un Stat 
se împrumută la o anumita 
rata, toți adică și companii și 
persoane fizice se vor 
împrumută la rate mai mari 
decât Statul. Creste dobânda 
pentru stat creste pentru res‑
tul economiei“, a declarat 
Adrian Codîrlașu, economist. 
Anul trecut, România a plătit 
peste 30 de miliarde de lei 
doar pentru dobânzile la 
împrumuturi. În acest an suma 
achitată va fi de cel puțin 40 de 
miliarde, potrivit estimărilor 
de la Finanțe. l

Gaura căscată între cheltuielile 
statului și veniturile încasate dă 
fiori reci oricărui om responsabil 

l în primele două luni ale anului, deficitul bugetar a urcat de la 1,07% din PIB 
 în 2023 la 1,67% din PIB, ceea ce se traduce printr-un salt de aproape 60% Clarificări 

importante 
în privința 

cotei de TVA 
aplicate la 
livrările de 

produse 
alimentare 

cu zahăr 
adăugat 

Livrarea de produse 
alimentare cu zahăr 
adăugat – fie vânzare 
directă către client, fie în 
cadrul serviciilor de res‐
taurant sau catering sau 
livrare la domiciliul clien‐
tului cumpărător, 
persoană fizică. 

Societatea 
ORGANIZĂM EVENI‐
MENTE SRL este 
persoană juridică 
română, înființată con‐
form Legii nr. 31/1990 
privind societățile și 
înregistrată în scopuri de 
TVA. Aceasta produce 
produse alimentare cu 
zahăr adăugat cum ar fi 
eclere, savarine, 
pișcoturi, torturi de 
nuntă pe care le livrează 
fie în mod direct la alți 
operatori economici, fie 
în cadrul unui salon și 
restaurant cu ocazia unor 
evenimente (nunți, bote‐
zuri, zile de naștere sau 
pur și simplu ca desert în 
cadrul meselor servite în 
restaurantul propriu) sau 
în urma unor comenzi 
telefonice sau printr‐o 
aplicație sunt livrate la 
ușa cumpărătorului final, 
persoană fizică. Cu ce 
procent de TVA se 
facturează toate aceste 
livrări? 

Ca și regula generală, 
începând cu 01 ianuarie 
2024 vânzarea de pro‐
duse alimentare ce 
conțin zahăr adăugat, 
unde cantitatea de zahăr 
este mai mare de 10gr la 
100gr de produs este 
supusă cotei de TVA de 
19% conform art. 291 
alin. (2) lit. e) din Codul 
fiscal. Prin excepție, la 
produsele cu zahăr 
adăugat cunoscute ca și 
biscuiți, cozonac, lapte 
praf pentru nou născuți, 
se aplică cota de TVA de 
9% indiferent de cantita‐
tea de zahăr. 

Serviciile de restau‐
rant pot cuprinde vânzări 
de alimente cu zahăr 
adăugat mai multe de 
10gr în 100gr produs, iar 
acestea se facturează cu 
cotă de TVA de 9% con‐
form art. 291 alin. (2) lit. 
k) din Codul fiscal. Facem 
precizarea că discutăm 
de servicii de restaurant 
private din perspectiva 
serviciului, cum ar fi vân‐
zarea de alimente unde 
se identifică servicii aux‐
iliare cum ar fi consilie‐
rea privind alegerea sor‐
timentelor de alimente, 
servicii ambientale, ser‐
vicii de debarasare a res‐
turilor, servicii de asigu‐
rare a veseli și a tacâmu‐
rilor etc. 

Dacă restaurantul 
asigură o simplă vânzare, 
în sensul că persoana 
cumpărătoare alege un 
produs alimentar dintr‐
un raft și părăsește res‐
taurantul, atunci 
discutăm de o vânzare de 
produse alimentare 
supuse cotei de TVA de 
19%. În ipoteza livrării 
produselor cu zahăr 
adăugat la ușa consu‐
matorului final, apreciem 
că aceasta este o vânzare 
en detail de produse ali‐
mentare cu o cotă de TVA 
de 19% chiar dacă activi‐
tatea se numește de cat‐
ering. Tocmai lipsa servi‐
ciilor auxiliare aduce 
aplicarea cotei de TVA de 
19% și nerealizarea ser‐
viciului de catering din 
perspectiva TVA. l 

 
Rubrică realizată în 

colaborare cu 
consultantul fiscal 

ADRIAN BENȚA

Adrian Benţa
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Anul 2024 se anunță a fi 
unul plin de incertitudini, iar 
numărul firmelor cu prob‐
leme ar putea depăși, în acest 
an, 150.000, pe fondul efecte‐
lor negative generate de 
creșterea taxelor, de 
persistența inflației și accen‐
tuarea scăderii vânzărilor. 
Contracția puternică a cererii 
determină tot mai multe 
companii să își restructureze 
afacerile, iar sunt sute de 
companii care au ales să își 
pregătească afacerile pentru 
vremuri de criză, să își 
reducă expunerile și să caute 
soluții financiare de backup 
în caz de nevoie, arată o 
analiză realizată de compa‐
nia Sierra Quadrant. 

„Perspectivele economice 
destul de tulburi la nivel 
european, confirmate deja 
în Marea Britanie și 
Germania, au ridicat nivelul 
de alertă și în economia 
românească. Multe dintre 
marile companii, în special 
cele care au operațiuni de 
export, au apelat la restruc‑
turarea preventivă a aface‑
rilor, pentru a‑și reduce 
expunerea la un eventual 
impact financiar negative“, 
arată o analiză realizată de 
Sierra Quadrant. 

Ce este restructurarea 
preventivă 

Restructurarea preventivă 
a afacerilor se referă, în 
esență, la reducerea expune‐
rii în materie contractuală, 
de la volumele de marfă der‐
ulate pe lanțurile economice 
la optimizarea investițiilor și, 
în general, a cheltuieli logis‐
tice, operaționale. 

Cum tot mai multe firme 
înregistrează probleme pe 
fondul scăderii vânzărilor, 
optimizarea relației contrac‐
tuale poate face diferența 
între continuarea activității 
și căderea în capcanele blo‐
cajului financiar, afirmă 
experții de la Sierra 
Quadrant. 

„Recesiunea economică 
este la ordinea zilei, chiar 
dacă în multe țări este 
mascată în inflație. 
Scăderea vânzărilor în 
volum este resimțită în 
toate domeniile de activi‑
tate, iar acest fenomen 
pune presiune mai ales pe 
companiile mici și mijlocii, 
multe dintre ele slab cap‑
italizate și dependente de 
fluxurile financiare 
obișnuite. Orice pas greșit 
al unui partener de afaceri 
poate duce la probleme 
financiare pe întregul lanț 
economic’’, arată analiza. 

Activitatea economică din 
zona euro a stagnat la 
sfârșitul anului 2023, evitând 
o recesiune cu o marjă foarte 
mică, deoarece creșterea mai 
fermă din Italia și Spania a 

compensat o scădere în 
Germania. Banca Centrală 
Europeană a afirmat, în ulti‐
mul său raport, că perspecti‐
vele unei redresări rapide 
sunt slabe, prevăzând o 
slăbiciune continuă pe 
termen scurt. 

Criza din Germania  
se accentuează 

Dincolo de situația din 
țările occidentale, de recesi‐
unea din Marea Britanie și de 
accentuarea crizei economice 
din Germania, problemele 
tind să se accentueze și în 
România. 

Potrivit datelor de la 
Institutul Național de 
Statistică, în trimestrul IV 
din 2023 am avut scădere 
economică, iar dacă și în pri‐
mul trimestru din 2024 vom 
înregistra rezultate mai 
slabe decât în T4 2024, asta 
va însemna recesiune 
tehnică. 

„Așa cum avertizam încă 
de acum 2 ani, restructura‑
rea afacerilor va deveni 
cuvântul de ordine în busi‑
ness‑ul românesc. Sunt sute 
de companii care au ales să 
își pregătească afacerile 
pentru vremuri de criză, să 
își reducă expunerile și să 
caute soluții financiare de 
backup în caz de nevoie. 
Este o veste bună, din per‑
spectiva limitării unei 
potențiale expuneri neg‑
ative a României la efectele 
unei potențiale crize 
internaționale, însă este o 
veste destul de proastă pen‑
tru dinamica business‑ului, 
în general. România va 
funcționa, practic, cu frâna 
de mână trasă în următorii 
2 ani, mai ales în contextul 
incertitudinii fiscale asoci‑
ate anului 2025’’, a declarat 
Ovidiu Neacșu, partener 
coordonator Sierra 
Quadrant. 

Banca Națională afirma de 
altfel, în ultimul său raport 
privind riscurile sistemice, că 
„pe fondul perspectivelor 
economice în deteriorare, 
recesiunea rămâne încă un 
scenariu plauzibil. Riscul ca 
prețurile la energie să 
întrerupă traiectoria 
descendentă a inflației de 
bază nu poate fi exclus, 
materializarea acestuia 
depinzând în mare măsură 
de condițiile meteorologice 
pe timpul iernii, precum și 
de evoluțiile economice și 
politice globale. În plus, o 
intensificare a riscului geo‑
politic poate avea loc pe 
fondul incertitudinii în ceea 
ce privește conflictul recent 
din Orientul Mijlociu, al 
persistenței războiului 
declanșat de Rusia împo‑
triva Ucrainei, precum și al 
tensiunilor continue între 
Statele Unite și China“. 

Iașul, în topul  
radierilor de firme 

O radiografie a mediului 
de afaceri românesc, în 2024, 
indică un nivel ridicat de vul‐
nerabilitate. Peste 133.000 
de firme au intrat anul trecut 
în dificultate (16335 de com‐
panii și‐au suspendat activi‐
tatea, 39.031 au fost dizol‐
vate, 71.241 au fost radiate 
iar 6650 au intrat în 
insolvență), iar perspectivele 
lui 2024 nu arată deloc bine. 
Statisticile ONRC arată, 
totodată, că numărul firme‐
lor radiate a crescut în acest 
început de an cu 67%, la 
9251 firme. 

Cele mai multe radieri au 
fost înregistrate în 
Municipiul București ‐ 
respectiv 1.376 (în creștere 
cu 60,75% față de ianuarie 
2023) și în județele 
Dâmbovița (590, +301,36%), 
Cluj (469, +84,65%), 
Constanța (370, +43,97%), 
Ilfov (318, +85,96%), Iași 
(314, +46,05%) și Timiș 
(314, +20,77%). La polul 
opus, cele mai puține radieri 
au fost consemnate în 
județele Ialomița (65, în 
creștere cu 116,67% față de 
prima lună a anului trecut), 
Călărași (68, +15,25%), 
Mehedinți (75, +74,42%), 
Caraș‐ Severin (76, +65,22%) 
și Giurgiu (76, +105,41%). 
Creșterile cele mai semnifi‐
cative ale numărului de rad‐
ieri s‐au înregistrat în 
județele Dâmbovița 
(+301,36%), Harghita 
(+168,97%) și Dolj 
(+141,75). În niciun județ nu 
a scăzut numărul de radieri 
comparativ cu ianuarie 2023. 

Pe domenii de activitate, 
numărul cel mai mare de 
radieri a fost înregistrat în 
comerțul cu ridicata și cu 
amănuntul, repararea 
autovehiculelor și motoci‐
cletelor, respectiv 2.035 
(+41,32%, raportat la 
ianuarie 2023), agricultură, 
silvicultură și pescuit (1.178, 
+226,32%) și informații și 
comunicații (1.037, 
+148,68%). Sierra Quadrant 
estimează că numărul firme‐
lor cu probleme ar putea 
depăși, în acest an, 150.000, 
pe fondul efectelor negative 
generate de creșterea taxelor, 
de persistența inflației și 
accentuarea scăderii 
vânzărilor. 

Multe companii  
au trecut la 

restructurarea afacerilor 
Potrivit celui mai nou son‐

daj dat publicității de INS la 
finele lunii trecute, managerii 
de companii prognozează 
creșterea prețurilor în indus‐
tria prelucrătoare, construcții 
și comerț în următoarele trei 

luni, în paralel cu creșterea 
activității în construcții. 

„În fața riscurilor eco‑
nomice din ce în ce mai 
accentuate, multe companii 
au trecut la restructurarea 
afacerilor, de la limitarea 
cheltuielilor neesențiale 
pentru core‑business‑ul 
(chirii, costuri de birou, 
achiziții de mobilier, 
tehnică de calcul, utilități 
etc.) la restructurarea por‑
tofoliului de servicii/pro‑
duse. Dincolo de măsurile 
de prevenire mai ales a ris‑
cului de contagiune pe 
lanțurile economice, cert 
este că multe dintre compa‑
nii vor ajunge, din păcate, 
la fundul sacului“, relevă 
analiza.Asta mai cu seamă că 
inflația a revenit pe creștere 
în ianuarie, pe fondul efecte‐
lor generate de creșterea tax‐
elor, a costurilor 
operaționale în general. Nu 
este exclus ca și în 
următoarele 2 luni să vedem 
o inflație ridicată. Primele 
semnale de alarmă au apărut 
deja în sectoarele cele mai 
dinamice ale economiei, de la 
comerț la zona imobiliară. 
Problemele raportate de 
firme precum Vivre, Elefant, 
Qualis sau Nemo Express vin 
să confirme fragilitatea medi‐
ului de afaceri. 

„Investitorii trebuie să 
știe că pot să evite 
insolvența, falimentul, blo‑
carea activității dacă 
apelează la instrumentele 
legale pe care le au la 
dispoziție, precum acordul 
de restructurare sau con‑
cordatul preventiv, proce‑
duri destinate societăților 
aflate în dificultate și care 
le oferă perspectiva unui 
program de însănătoșire a 
business‑ului“, spune Ovidiu 
Neacșu. 

Acordul de restructurare, 
de exemplu, funcționează ca 
un instrument proactiv, 
permițând afacerilor să abor‐
deze problemele financiare 
înainte ca acestea să escala‐
deze în insolvență și chiar 
faliment.Companiile pot ela‐
bora un plan de restructu‐
rare adaptat nevoilor și con‐
strângerilor unice ale afaceri‐
lor lor, fără a fi limitați de 
procedurile rigide de 
insolvență. 

„În loc să treacă prin 
proceduri complexe și de 
lungă durată de insolvență, 
companiile pot continua să 
funcționeze în timp ce sunt 
în desfășurare negocieri și 
eforturi de restructurare. În 
plus, acordul de restructu‑
rare poate permite afaceri‑
lor să acceseze noi finanțări 
pentru a acoperi golurile de 
lichiditate, sub termeni 
care ar putea fi mai favora‑
bili decât finanțarea de 
urgență sau de criză“, spun 
experții de la Sierra 
Quadrant. 

Aceștia consideră că o 
restructurare rapidă poate 
ajuta la prevenirea erodării 
valorii întreprinderii, care 
însoțește adesea procedurile 
prelungite de insolvență. 

Cu un cadru structurat 
pentru abordarea 
dificultăților financiare, 
părțile interesate, inclusiv 
furnizorii, clienții și 
angajații, ar putea menține 
sau recâștiga încrederea în 
viabilitatea afacerii. 
„Acordul de restructurare 
oferă, în esență, o 
alternativă la insolvență, 
care adesea poartă o 
stigmă negativă. 
Concentrându‑se pe reabil‑
itare, narațiunea se 
schimbă de la eșec la 
reziliență și adaptabil‑
itate“, afirmă Ovidiu Neacșu. 

Optimizarea operațiunilor 
financiare 

Un barometru de opinie în 
rândul investitorilor, realizat 
de Sierra Quadrant la finele 
anului trecut, arăta că 3 din 5 
respondenți (62%) și‐au tre‐
cut drept principal obiectiv 
în 2024 restructurarea și 
optimizarea operațiunilor 
financiare. 

Motivele invocate de 
antreprenori sunt legate în 
primul rând de creșterea tax‐
elor, menționată de 67% din‐
tre ei, scăderea vânzărilor 
(43%), accentuarea blocaju‐
lui financiar (41%) și 
creșterea costurilor 
operaționale (38%). 

„Anul 2024 se anunță a fi 
unul plin de incertitudini, în 
care mare parte dintre 
investitori vor încerca să 
facă pași mărunți sau chiar 
vor sta pe loc din punct de 
vedere investițional. 
Efectele creșterilor de taxe, 
inflația în continuare destul 
de ridicată și problemele de 
vânzări vor pune pe hold 
multe dintre investiții, în 
așteptarea unor răspunsuri 
concrete mai ales în 
privința politicii fiscale ale 
noului guvern, rezultat în 
urma alegerilor“, era una 
dintre concluziile barometru‐
lui.  

Cu o experiență de peste 
25 de ani în mediul de busi‐
ness românesc, Sierra 
Quadrant este una dintre cele 
mai mari companii 
specializată în lucrări de 
administrare și lichidare 
complexe, cu un ridicat grad 
de dificultate, caracterizate 
prin patrimoniu mare și 
diversificat, prin multitudi‐
nea problemelor legale care 
trebuie soluționate, concomi‐
tent cu procedura de 
insolvență: bilanț de mediu, 
substanțe periculoase în pro‐
prietate, servituți neclare și 
litigii legate de patrimoniu, 
etc. l

Deși sectorul 
construcțiilor a fost deosebit 
de dinamic în ultimul an 
datorită lucrărilor inginerești 
de la infrastructura de trans‐
port, care au accelerat pe 
baza fondurilor europene și 
naționale, activitatea în cele‐
lalte subsectoare s‐a prăbușit 
pur și simplu. De exemplu, 
construcțiile rezidențiale 
sunt într‐un declin constant 
în ultimele 14 luni. Iar 
tendința descrescătoare va 
continua, numărul de 
autorizații de construire 
scăzând și în primele două 
luni din an (‐5,7%) compara‐
tiv cu aceeași perioadă a anu‐
lui trecut. Mai puține 
autorizații, mai puține 
construcții de clădiri 
rezidențiale în viitor: la nivel 
național, în primele două ale 
anului s‐au acordat doar 
4.385 de autorizații de con‐
struire. 

Scădere de aproape 47% 
Ianuarie este o lună în 

care de regulă volumul 
lucrărilor de construcții se 
contractă, însă în prima lună 
din acest an, scăderea la 
clădirile rezidențiale a fost 
aproape la jumătate față de 
lună anterioară ‐
47%.Motivele care stau la 
baza cererii scăzute de 
locuințe noi, constau în 
majorarea puternică a 
dobânzilor bancare, și scum‐
pirea materialelor de 
construcții după criza 
energetică de după invadarea 
Ucrainei de către trupele 
rusești. 

Dacă după vârful atins în 
vara anului 2022, prețurile 
materialelor au dat semne de 
scădere pe fondul ieftinirii 
energiei, începutul anului 
2024 a reprezentat un 
impuls puternic, prețurile 

crescând cu peste 31% față 
de anul de referință 2021. 
Scăderi se observă și la 
clădirile nerezidențiale, deși 
pe o tendință mai atenuată: 
în februarie 2024, la o 
scădere a numărului de 
autorizații de doar 0,6% față 
de aceeași perioadă de anul 
trecut, suprafața utilă totală a 
clădirilor s‐a redus cu peste 
20%, comparativ cu febru‐
arie 2023. 

BNR vrea studii 
aprofundate despre 

evoluțiile din domeniul 
construcțiilor 

Situația din sectorul 
construcțiilor poate fi 
considerată un indicator 
important al stării econom‐
ice generale a țării, iar Banca 
Națională a României este 
interesată de elaborarea 

unor studii și analize eco‐
nomice aprofundate despre 
evoluțiile din acest domeniu, 
a afirmat, miercuri, guver‐
natorul Băncii Naționale a 
României, Mugur Isărescu. 
„Domeniul construcțiilor, 
în ansamblul său, 
reprezintă acum în 
România o componentă 
majoră a creșterii econom‑
ice. De aceea, situația din 
acest sector poate fi 
considerată un indicator 
important al stării eco‑
nomice generale a țării. 
Deschidem astăzi o 
platformă de dialog cu 
reprezentanții acestui sis‑
tem. Suntem interesați de 
elaborarea unor studii și 
analize economice aprofun‑
date despre evoluțiile din 
acest domeniu. 
Parteneriatul pe care l‑am 
încheiat cu Patronatul 
Proiectanților în 

Construcții poate fi inte‑
grat, de altfel, în programe 
deja consacrate ale BNR, 
dedicate mediului de afac‑
eri, precum EconomicHub, 
care a debutat în 2019. Pe 
aceeași linie se înscrie și 
inițiativa băncii centrale 
de a contribui la creșterea 
educației antreprenoriale 
la nivel național, prin 
demararea în anul 2023 a 
proiectului Antreprenoriat 
de TOP alături de Asociația 
Română a Băncilor, 
Asociația Societăților 
Financiare din România, 
Asociația Română de 
Fintech, Bursa de Valori 
București, Institutul 

Bancar Român, Fondul 
Național de Garantare a 
Creditelor pentru IMM‑uri, 
Camera de Comerț și 
Industrie și reprezentanți 
ai mediului academic“, a 
spus Mugur Isărescu, la 
conferința cu tema 
„Dezvoltarea ‐ de la planifi‐
care la stabilitate și durabil‐
itate“, organizată de Banca 
Națională a României și 
Patronatul Proiectanților în 
Construcții. El a menționat 
că astfel de colaborări sunt 
ceva obișnuit pentru Banca 
Națională, o instituție care 
și‐a asumat deschis un rol 
important în dezbaterea 
economică. 

„S-a transformat dintr-un 
cartier oriental al 

târgoveților“ 
„Încurajăm dezbaterile, 

schimbul de idei. Credem 
că prin dialog putem prog‑
resa. Avem un bun exemplu 
despre ce înseamnă 
clădirile solide, bine pro‑
iectate și realizate, chiar 
aici. Ne aflăm în Palatele 
Băncii Naționale, clădiri 
emblematice ale 
Bucureștiului și României 
încă de la construirea lor, 
simboluri ale durabilității 
și stabilității. Tot ceea ce 
numim astăzi centrul vechi 

al Bucureștiului s‑a trans‑
format dintr‑un cartier 
oriental al târgoveților 
într‑un vibrant centru 
financiar‑bancar. În peri‑
oada interbelică erau aici 
144 de bănci și 14 societăți 
de asigurare. Ele au 
funcționat în patrulaterul 
cuprins între cheiul 
Dâmboviței, Calea 
Victoriei, bulevardul 
Elisabeta și bulevardul 
Colței, acum bulevardul I. 
C. Brătianu. Un adevărat 
reper de arhitectură, dar și 
de soliditate, responsabil‑
itate și chiar bunăstare“, a 
mai spus Mugur Isărescu. l

Numărul firmelor cu probleme ar 
putea sări, în acest an, de 150.000 

l foarte multe companii au ales să își pregătească afacerile pentru vremuri de criză l „perspectivele economice destul de tulburi la nivel  
european, confirmate deja în Marea Britanie și Germania, au ridicat nivelul de alertă și în economia românească“, arată o analiză Sierra Quadrant

Sectorul construcțiilor 
rezidențiale este 

într-un picaj accentuat 
l tendința descrescătoare va continua, numărul 
de autorizații de construire fiind și el pe minus
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Surprizele din topul miliardarilor 

 Șase români controlează o avere 
cumulată de 10,6 miliarde de dolari  

l cei șase sunt: Daniel Dines, Ion Țiriac, frații Dragoș și Adrian Pavăl, Ion Stoica și Matei Zaharia
România are șase 
reprezentanți în 
clasamentul 
miliardarilor lumii 
publicat de revista 
Forbes: Daniel Dines, 
Ion Țiriac, frații Dragoș 
și Adrian Pavăl, Ion 
Stoica și Matei Zaharia. 
Averile lor însumate 
totalizează 10,6 
miliarde de dolari.  

Dines, în vârstă de 52 de 
ani, deține active de 2,7 

miliarde de dolari 
Cel mai bogat român este 

Daniel Dines, în vârstă de 
52 de ani, cofondatorul și 
CEO‐ul companiei din 
domeniul tehnologiei 
UiPath, cu o avere estimată 
de Forbes la 2,7 miliarde de 
dolari. El ocupă locul 1.238 
în clasamentul în care 
figurează 2.781 de per‐
soane din întreaga lume cu 
averi de cel puțin un mil‐
iard de dolari. UiPath, pri‐
mul „unicorn” românesc, 
este o companie de automa‐
tizare robotică a proceselor, 
care a fost listată la Bursa 
de Valori din New York în 
aprilie 2021. Dines, absolv‐
ent al Universității 
București, trăiește în pre‐

zent la New York și a intrat 
în topul Forbes în 2020. 
Averea lui a crescut în 2024 
cu 1,1 miliarde de dolari 
față de 2023, dar vârful l‐a 
atins în 2021, anul listării 
la bursa din New York, când 
a fost evaluată la 6 miliarde 
de dolari.  

Cum a făcut Ion Țiriac 
averea? 

Al doilea cel mai bogat 
român este Ion Țiriac, cu o 
avere de 2,1 miliarde de 
dolari. În vârstă de 84 de 
ani, fostul tenismen a făcut 
avere în domeniul bancar și 
al asigurărilor, în real estate 
și auto, ocupând locul 1.545 
în clasamentul Forbes în 
care a intrat prima dată în 
2019, cu o avere estimată 
atunci la 1,2 miliarde de 
dolari. Acum, în 2024, 
Țiriac a atins cea mai mare 
valoare estimată a averii, în 
ușoară creștere față de anul 
trecut, când era evaluată la 
2 miliarde de dolari.  

Frații Pavăl duc 
împreună 3,4 miliarde 

de dolari 
Pe locul 1.623 în clasa‐

mentul Forbes, cu o avere 
de 2 miliarde de dolari, 
figurează Dragoș Pavăl, 57 
de ani, cofondatorul 
lanțului de magazine de 
construcții și bricolaj 

Dedeman. Intrat în 2022 în 
rândul miliardarilor lumii, 
averea sa este în ascensi‐
une, crescând de la 1,5 mil‐
iarde la 1,7 miliarde în 
2023 și ajungând la 2 mil‐
iarde în 2024.  

Fratele său, Adrian Pavăl, 
55 de ani, cofondator 
Dedeman, are o avere 
estimată la 1,4 miliarde de 
dolari și este pe locul 2.152 
în lista Forbes. Și el a intrat 
în top tot în 2022, cu un 
miliard de dolari, atingând 
1,1 miliarde de dolari în 
2023 și crescând la 1,4 mil‐
iarde în 2024. Frații Pavăl 
și‐au fondat afacerea în 
1992, cu o singură locație, 
în Bacău, iar acum a ajuns 
la 57 de magazine, cu o 
cifră de afaceri de 2 mil‐
iarde de dolari, având în 
stoc aproximativ 60.000 de 
produse, de la unelte și 
materiale de construcții 
până la mobilier și electro‐
casnice. Frații Pavăl dețin, 
de asemenea, acțiuni la mai 
multe companii românești 
cotate la bursă și un porto‐
foliu de proprietăți imobili‐
are în București și în Cluj‐
Napoca.  

Ion Stoica, partener cu 
Microsoft și Amazon 
Al cincilea miliardar al 

României este Ion Stoica, 
59 de ani, cofondator și 
președinte executiv al star‐

tup‐ului de software 
Databricks, evaluat la 38 de 
miliarde de dolari în august 
2021. Printre investitori se 
numără giganții cloud 
Microsoft și Amazon. Stoica 
ocupă locul 2.410 în clasa‐
mentul Forbes, cu o avere 
de 1,2 miliarde de dolari, ca 
și anul trecut, dar în 
scădere față de 2022 când 
era evaluată la 1,6 miliarde 
de dolari. Cu doctorat la 
Universitatea Carnegy 
Melon, Stoica locuiește în 
Statele Unite. El a fost CEO‐
ul inițial al Databricks de la 
înființarea sa în 2013 până 
la începutul anului 2016, 
când a cedat poziția cofon‐
datorului Ali Ghodsi. 
Înainte de Databricks, 
Stoica a cofondat start‐up‐
ul de streaming video 
Conviva. De asemenea, el 
este profesor de 
informatică la UC Berkeley. 
Stoica a cofondat 
Databricks alături de șase 
colaboratori de la UC 
Berkeley care au construit 
popularul motor de analiză 
a datelor Apache Spark. 
Databricks folosește 
inteligența artificială pen‐
tru a ajuta companiile să 
stocheze și să utilizeze 
datele lor.  

Matei Zaharia, 38 de ani, 
cofondator Databricks 

Pe aceeași poziție în cla‐
samentul Forbes, 2.410, 
figurează și partenerul său 
de afaceri, Matei Zaharia, 
38 de ani, cofondator și 
director de tehnologie al 
startup‐ului de software 
Databricks. Are o avere 
estimată la 1,2 miliarde de 
dolari. Cu doctorat la 
Universitatea Berkeley din 
California și absolvent al 
Universității Waterloo, el 
este creierul din spatele 
popularului motor de 
analiză Apache Spark, care 
a fost conceput pe când era 
un student de 24 de ani și 
făcea doctoratul la UC 
Berkeley. Spark a stabilit un 
record mondial pentru vite ‐
za de sortare a datelor în 
2014 și i‐a adus lui Zaharia 
un premiu pentru cea mai 
bună disertație de informa ‐
tică a anului. În 2013, 
Zaharia și șase colaboratori 
de la UC Berkeley au cofon‐
dat Databricks, al cărui 
software este constru it pe 
Spark. El a condus dez ‐
 voltarea mai multor func ții 
noi, cu inteligență artifi ‐
cială, dincolo de Spark. l

Cei mai bogați oameni 
din Rusia au adăugat 72 de 
miliarde de dolari la averile 
lor în ultimul an, bogăția lor 
colectivă totalizând 577 de 
miliarde de dolari, a anunțat 
marți revista Forbes, pot‐
rivit căreia Vaghit Alekperov, 
fostul președinte al compa‐
niei petroliere Lukoil, are 
cea mai mare avere din 
Rusia, relatează Reuters. 

În 2021, înainte de inva‐
zia Rusiei în Ucraina, Forbes 
estimase averea totală a mil‐
iardarilor ruși la 606 mil‐
iarde de dolari. Prețurile 
ridicate ale materiilor prime 

din ultimii doi ani și 
creșterea economică a 
Rusiei, axată pe război și 
care a amortizat impactul 
sancțiunilor occidentale, au 
ajutat la o revenire spre 
această cifră. Mulți miliard‐
ari ruși au căzut sub 
incidența sancțiunilor occi‐
dentale, deoarece 
Occidentul a încercat să îl 
pedepsească pe președintele 
Vladimir Putin și pe cei 
considerați apropiați aces‐
tuia pentru lansarea 
războiului din Ucraina. 
Averea lor totală scăzuse la 

353 de miliarde de dolari în 
2022. 

Averea lui Alekperov a 
crescut la 28,6 miliarde de 
dolari de la 20,5 miliarde de 
dolari în ultimul an, potrivit 
Forbes. El a preluat primul 
loc în Rusia de la Andrei 
Melnicenko, aflat acum pe 
locul șapte, care și‐a făcut 
averea în domeniul 
îngrășămintelor și a cărui 
avere a scăzut de la 25,2 
miliarde de dolari la 21,1 
miliarde de dolari. Leonid 
Mihelson, șeful 
producătorului rus de gaze 
naturale Novatek, este clasat 

pe locul al doilea de Forbes, 
averea sa crescând cu 5,8 
miliarde de dolari, la 27,4 
miliarde de dolari. 

Forbes a precizat că în 
prezent, la nivel mondial, 
există mai mulți miliardari 
decât oricând ‐ 2.781. 
Alekperov se clasează pe 
locul 59 la nivel global. 
„Sunt mai bogați ca 
niciodată, cu o valoare 
totală de 14.200 de mil‑
iarde de dolari, în creștere 
cu 2.000 de miliarde de 
dolari față de 2023“, a pre‐
cizat Forbes despre bogații 
lumii.

Victime doar pe câmpul de luptă

Averea totală a 
bogaților din 
clasamentul Forbes 
depășește PIB-ul 
oricărui stat cu excepția 
SUA și Chinei. „A fost 
un an uimitor pentru cei 
mai bogați oameni din 
lume, având mai mulți 
miliardari în întreaga 
lume decât oricând 
înainte“, spune Chase 
Peterson-Withorn, 
editor Forbes. 

Taylor Swift este 
miliardară, potrivit clasa‐
mentului realizat de revista 
Forbes. Artista marchează o 
nouă premieră într‐un an 
favorabil bogaților lumii. 
Cine are averea cea mai 
mare de pe planetă  

Cântăreața americană 
Taylor Swift se numără prin‐
tre cei 256 de noi miliardari 
ai lumii într‐un „an uimitor“ 
pentru oamenii bogați, pot‐
rivit celui mai recent clasa‐
ment al averilor 
celebrităților din lume pub‐
licat marți de revista Forbes. 

Cu o avere netă estimată 
acum la 1,1 miliarde de 
dolari, artista originară din 
Pennsylvania devine primul 
artist, bărbat sau femeie, 
care a depășit pragul de 
zece cifre doar datorită 
veniturilor obținute din 
muzica sa. 

În mai puțin de un an, 
Taylor Swift și‐a văzut ave‐
rea crescând cu 360 de mil‐
ioane de dolari, în mare 
parte datorită efectelor eco‐
nomice ale turneului său 
grandios, cu 152 de con‐
certe, „The Eras Tour“. 
Potrivit mai multor estimări, 
„Eras“ este pe cale să devină 
seria de concerte cu cele 
mai mari încasări din istoria 
muzicii. 

Taylor Swift nu este sin‐
gurul artist muzical care a 
intrat în cercul foarte exclu‐
sivist al miliardarilor cele‐
bri. Ea a fost deja depășită 
de rapperul Jay‐Z, de 
cântăreața Rihanna și de 
cântărețul Jimmy Buffett, 
dar toți își datorează o parte 
din avere investițiilor în 
activități care nu au legătură 
directă cu muzica. 

Alte celebrități 
Producătorul de televizi‐

une Dick Wolf (1,2 miliarde 
de dolari), creierul din spa‐
tele unor emisiuni precum 
Law & Order și Chicago, 
este, de asemenea, nou pe 
lista miliardarilor, la fel și 
Magic Johnson, celebrul 
baschetbalist din NBA care 
și‐a făcut cu adevărat averea 
după retragere, prin afaceri 
inteligente și participații la 
mai multe echipe sportive, 
una dintre cele mai bune căi 
de îmbogățire. Aceștia se 
alătură celor aproape o 
duzină de alți miliardari 

celebrități, printre care 
George Lucas (5,5 miliarde 
de dolari), Michael Jordan 
(3,2 miliarde de dolari) și 
Kim Kardashian (1,7 mil‐
iarde de dolari). 

An bun pentru miliardari 
Potrivit clasamentului 

Forbes, în prezent există 
mai mulți miliardari decât 
oricând înainte. Lumea are 
2.781 de persoane cu averi 
care depășesc 1 miliard de 
dolari, o creștere cu 141 față 
de 2023, potrivit clasamen‐
tului anual al celor mai 
bogați oameni din lume 
realizat de Forbes. De 
asemenea, miliardarii au o 
avere colectivă mai mare ca 
niciodată, cu active combi‐
nate estimate la 14,2 tril‐
ioane de dolari (14.200 de 
miliarde de dolari) ‐ o 
creștere cu 2 trilioane dolari 
(2.000 de miliarde de 
dolari) față de 2023, ceea ce 
reprezintă mai mult decât 
PIB‐ul oricărei țări, cu 
excepția SUA și a Chinei. 

Averea lor colectivă a 
crescut cu 120% în ultimul 
deceniu, în timp ce miliarde 
de oameni din întreaga lume 
și‐au văzut nivelul de trai 
scăzând din cauza inflației și 
a crizei costului vieții, 
notează The Guardian. 

„A fost un an uimitor 
pentru cei mai bogați 
oameni din lume, având 
mai mulți miliardari în 
întreaga lume decât ori‑
când înainte“, spune Chase 
Peterson‑Withorn, editor 
Forbes. 

„Un număr record de 14 
centi‑miliardari (100 de 
miliarde de dolari) au 
averi de 12 cifre. Chiar și 
în vremuri de incertitudine 
financiară pentru mulți, 
super‑bogații continuă să 
prospere“, notează 
Peterson‐Withorn. 

Cei mai bogați  
oameni ai planetei 

Așadar, potrivit Forbes, 
sunt cu 141 de miliardari 
mai mulți decât în 2023 și cu 
26 mai mulți decât recordul 
anterior, stabilit în 
2021. Pentru clasamentul 
din acest an, Forbes a folosit 
prețurile acțiunilor și ratele 
de schimb din 8 martie 
2024. 

Cea mai bogată persoană 
de pe planetă este Bernard 
Arnault, proprietarul 
majoritar al conglomeratu‐
lui de bunuri de lux LVMH, a 
cărui avere, potrivit Forbes, 
a crescut cu 10%, ajungând 
la 233 de miliarde de dolari. 

Elon Musk se află pe 
locul al doilea, cu 195 de 
miliarde de dolari, o 
creștere de 8% față de anul 
trecut. 

Imediat după el, pe locul 
3, se află Jeff Bezos, de la 
Amazon, care are o avere 
estimată la 194 de miliarde 
de dolari. 

Două treimi dintre mil‐
iardarii planetei sunt mai 

bogați decât în urmă cu un 
an. Însă nimeni nu a câștigat 
mai mult decât Mark 
Zuckerberg, fondatorul 
Facebook. Cu un salt de 
116,2 miliarde de dolari 
într‐un singur an, el a ajuns 
la această performanță 
datorită faptului că acțiunile 
Meta aproape că s‐au triplat, 
pe fondul concedierilor pen‐
tru reducerea costurilor și al 
pariurilor mari pe 
inteligența artificială și pe 
metavers. Zuckerberg se află 
pe locul 4 în clasamentul 
Forbes 2024, cu o valoare 
estimată a averii la 177 de 
miliarde de dolari, cea mai 
mare pe care a avut‐o 
vreodată. Larry Ellison de la 
Oracle, cu o valoare estimată 
la 141 de miliarde de dolari, 
completează top 5. 

Averi cu Inteligența 
Artificială 

Zuckerberg și Ellison sunt 
doar doi dintre zecile de 
moguli din domeniul tehnol‐
ogiei care sunt semnificativ 
mai bogați decât în urmă cu 
un an. Goana după aur în 
domeniul inteligenței artifi‐
ciale este în plină 
desfășurare, contribuind la 
adăugarea a peste o duzină 
de nou‐veniți care lucrează 
în domeniul inteligenței arti‐
ficiale, printre care Charles 
Liang de la Super Micro 
Computer (cu o valoare 
estimată la 6,1 miliarde de 
dolari) ‐ și soția sa, Sara Liu 
(1,5 miliarde de dolari); Lisa 
Su de la Advanced Micro 
Device (1,3 miliarde de 
dolari); și Harvey Jones, 
membru de mult timp al 
consiliului de administrație 
al Nvidia (1 miliard de 
dolari). 

Sam Altman de la OpenAI 
este, de asemenea, miliardar 
de‐acum, datorită 
investițiilor pe care le‐a 
făcut când a fost președinte 
al incubatorului de startup‐
uri Y Combinator, din 2014 
până în 2019, un pariu tim‐
puriu pe Stripe și 
participații în Reddit și în 
startup‐ul de fuziune 
nucleară Helion. 

256 de noi miliardari 
În total, 265 de persoane 

‐ inclusiv Taylor Swift ‐ sunt 
noi în clasamentul mondial 
al miliardarilor de anul 
acesta întocmit de Forbes. 
Cel mai bogat dintre toți 
acești „new entry“ este ital‐
ianul Andrea Pignataro, un 
fost trader de obligațiuni de 
la Salomon Brothers care se 
află în spatele firmei de soft‐
ware financiar ION Group. El 
are o avere estimată la 27,5 
miliarde de dolari. 

Printre alți nou‐veniți 
notabili se numără fon‐
datorul lanțului de fast‐food 
Raising Cane’s, Todd Graves 
(9,1 miliarde de dolari); 
Maggie Gu, Molly Miao și 
Ren Xiaoqing (4,2 miliarde 
de dolari fiecare) ‐ trei 
cofondatori ai gigantului 

fast‐fashion Shein; iconicul 
designer de pantofi cu 
tocuri înalte Christian 
Louboutin (1,2 miliarde de 
dolari). 

Cea mai bogată femeie 
Femeile sunt în contin‐

uare destul de slab repre‐
zentate în topul miliardari‐
lor ‐ doar 369 din cei 2.781 
de miliardari ai planetei, 
adică 13%, la fel ca anul tre‐
cut. Cea mai bogată femeie 
este din nou Françoise 
Bettencourt Meyers, 
proaspăta moștenitoare a 
averii L’Oréal. Ea are o avere 
estimată la 99,5 miliarde de 
dolari. Cea mai bogată 
femeie care și‐a făcut 
singură averea rămâne mag‐
natul elvețian al transportu‐
lui maritim Rafaela 
Aponte‑Diamant (33,1 mil‐
iarde de dolari). În general, 
66% dintre miliardarii lumii 
sunt self‐made ‐ ceea ce 
înseamnă că și‐au fondat 
sau co‐fondat compania și 
și‐au făcut singuri propria 
avere, în loc să o 
moștenească ‐ în scădere de 
la 69% în 2023. 

Cel mai tânăr miliardar 
Vârsta medie a unui mi ‐

liardar din clasament este 
de 66 de ani. Cel mai în 
vârstă membru al listei este 
magnatul în asigurări 
George Joseph, în vârstă de 
102 ani (1,7 miliarde de 
dolari), unul dintre cei 425 
de oameni care au 80 de ani 
sau mai mult. 

Cel mai tânăr miliardar 
din întreaga lume este Livia 
Voigt, în vârstă de 19 ani, o 
moștenitoare braziliană al 
cărei bunic a cofondat 
producătorul de echipa‐
mente electrice WEG. Aflată 
încă la universitate, ea este 
cu două luni mai mică decât 
al doilea cel mai tânăr mil‐
iardar găsit de Forbes, 
Clemente Del Vecchio, unul 
dintre mai mulții 
moștenitori ai averii lui 
Leonardo Del Vecchio, fon‐
datorul colosului de ochelari 
EssilorLuxottica. Pe listă se 
află 25 de persoane care au 
33 de ani sau mai puțin, deși 
doar 7 sunt self‐made (nici‐
unul nu are sub 30 de ani).

Topul miliardarilor lumii: 
mai mulți ca niciodată

Matei Zaharia Ion Stoica Adrian Pavăl Dragoș Pavăl Ion Ţiriac Daniel Dines
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Google și Apple riscă 
să fie sparte în bucăți 

de către autoritățile de 
reglementare antitrust 
l autoritățile de pe ambele maluri ale Atlanticului 

reprimă presupusele practici anticoncurențiale
Companiile Big Tech, pre‐

cum Google și Apple, se 
confruntă cu cea mai mare 
provocare din ultimele dece‐
nii, deoarece autoritățile de 
reglementare antitrust de pe 
ambele maluri ale 
Atlanticului reprimă presu‐
pusele practici 
anticoncurențiale, ceea ce ar 
putea duce la ordine de divi‐
zare, o premieră pentru 
industrie, relatează Reuters. 

Aceasta, la rândul său, ar 
putea inspira autoritățile de 
reglementările din întreaga 
lume să continue, așa cum 
demonstrează numărul tot 
mai mare de anchete anti‐
trust în diferite țări, după 
deschiderea dosarelor UE și 
SUA. 

AT&T a fost divizată în 
urmă cu exact 40 de ani 

De când AT&T a fost 
divizată în urmă cu exact 40 
de ani, nicio companie nu s‐a 
confruntat până acum cu 
posibilitatea unei despărțiri 
dispusă de autorități de 
reglementare în Statele Unite. 

Google a declarat că nu 
este de acord cu acuzațiile 
UE, în timp ce Apple a spus 
că procesul american este 
greșit în ceea ce privește fap‐
tele și legea. 

În 1984, AT&T, cunoscută 
și sub numele de Ma Bell, a 
fost împărțită în șapte com‐
panii independente numite 
„Baby Bells“ pentru a 
destrăma unul dintre cele 
mai puternice monopoluri 
ale secolului al XX‐lea. AT&T, 
Verizon și Lumen sunt în pre‐
zent singurele entități care 
au supraviețuit. 

Autoritățile de reglemen‐
tare susțin acum companii 
precum Apple și Google au 

construit ecosisteme impen‐
etrabile în jurul produselor 
lor, făcând dificilă trecerea 
clienților la servicii rivale, 
ceea ce a dus la inventarea 
termenului grădini 
îngrădite. 

Departamentul de Justiție 
al Statelor Unite a avertizat 
miercuri Apple, o companie 
de 2.700 miliarde de dolari, 
că un ordin de despărțire nu 
este exclus ca remediu pen‐
tru restabilirea concurenței, 
după ce a făcut echipă cu 15 
state pentru a da în judecată 
producătorul de iPhone pen‐
tru monopolizarea pieței de 
smartphone‐uri, dejucarea 
rivalilor și umflarea 
prețurilor. 

Acțiunile SUA vin în urma 
altor amenințări 

Chiar și așa, probabil că va 
dura ani pentru a rezolva 
cazul, pe care Apple a promis 
că îl va contesta. 

Acțiunile SUA vin în urma 
altor amenințări tot mai mari 
în Europa în această 
săptămână. Big Tech se va 
confrunta cu mai multă 
atenție în curând, Apple, 
Meta Platforms și Alphabet 
urmând probabil să fie inves‐
tigate pentru potențiale 
încălcări ale legii piețelor 
digitale (Digital Markets Act ‐ 
DMA), ceea ce ar putea duce 
la amenzi usturătoare și 
chiar la ordine de divizare 
pentru încălcări repetate, au 
declarat joi pentru Reuters 
persoane cu informații 
directe. 

Șefa UE pentru 
concurență, Margrethe 
Vestager, a ajutat anul trecut 
la deschiderea drumului pen‐
tru măsuri drastice, când a 
acuzat Google de practici 

anticoncurențiale în afacerea 
sa cu publicitate online. 

Ea a spus că obligarea 
Google să vândă unele dintre 
activele sale pare a fi singura 
modalitate de a evita conflic‐
tele de interese, deoarece ar 
împiedica Google să‐și favori‐
zeze propriile servicii tehnol‐
ogice de publicitate digitală 
online față de agenții de pub‐
licitate și editorii online. Este 
așteptat ca Vestager să emită 
o decizie finală până la 
sfârșitul anului. 

Deputatul din Parlamentul 
European Andreas Schwab, 
care a fost puternic implicat 
în elaborarea regulilor de 
referință în domeniul tehnol‐
ogiei DMA ale UE, care au 
fost lansate în această lună, a 
declarat că parlamentarii 
doresc măsuri îndrăznețe 
împotriva Big Tech, care 
încalcă regulile. 

„Dacă nu respectă DMA, vă 
puteți imagina ce va cere 
Parlamentul. Divizări. Scopul 
final este de a face piețele 
deschise, echitabile și să 
permită mai multă inovație“, 
a spus el vineri. Este departe 
de a fi sigur că autoritățile de 
reglementare vor emite ordin 
de divizare deoarece 
analizează opțiuni și orice 
acțiune poate duce doar la o 
amendă. 

„Nu s-a mai întâmplat 
niciodată până acum“ 
Experții juridici au 

sugerat, de asemenea, cazul 
împotriva Apple, reieșind din 
cazul din 1998 împotriva 
Microsoft, ar putea fi mai 
dificil de data aceasta. „În 
Uniunea Europeană, există 
mai puțină tradiție, divizarea 
unei companii fiind văzută ca 
o ultimă soluție. Nu s‐a mai 

întâmplat niciodată până 
acum“, a spus un oficial al 
Comisiei, vorbind sub 
rezerva anonimatului. 

Sistemul foarte integrat al 
Apple ar face, de asemenea, o 
despărțire dificilă în 
comparație cu Google, a 
declarat avocatul Damien 
Geradin de la Geradin 
Partners, care sfătuiește mai 
mulți dezvoltatori de aplicații 
în alte cazuri împotriva 
Apple. „Mi se pare mult mai 
complicat. Vorbești despre 
ceva care este integrat, de 
exemplu nu poți forța Apple 
să‐și cedeze App Store. Asta 
nu are sens“, a spus el. 

El a spus că ar fi mai bine 
să impună Apple remedii 
comportamentale care so o 
oblige să facă anumite 
lucruri, în timp ce în cazul 
Google, un ordin de 
despărțire ar putea viza pur 
și simplu achiziții făcute pen‐
tru a‐și consolida serviciile 
cheie. „Ceea ce este mai prob‐
abil este ca ei (DOJ) să caute 
remedii precum deschiderea 
funcționalității hardware sau 
să se asigure că dezvoltatorii 
nu sunt discriminați în ceea 
ce privește prețurile“, a 
declarat Max von Thun, 
directorul grupului de advo‐
cacy Open Markets. 

Apple obține cea mai mare 
parte a veniturilor sale de 
aproape 400 de miliarde de 
dolari pe an din vânzarea de 
hardware ‐‐ iPhone‐uri, Mac‐
uri, iPad‐uri și ceasuri ‐‐ 
urmată de afacerea de 
Servicii, care aduce aproxi‐
mativ 100 de miliarde de 
dolari pe an. Remediile struc‐
turale, cum ar fi despărțirile, 
vor fi testate în cele din urmă 
în instanțe, a declarat 
Assimakis Komninos, par‐
tener la firma de avocatură 
White & Case. l

De Business

Jumătate dintre adulți sunt 
stresați din cauza finanțelor lor, 
iar inflația este un motiv cheie
Cel puțin jumătate dintre 

adulții dintr‐o serie de 
economii majore afirmă că 
sunt stresați din cauza 
finanțelor lor personale și 
spun că inflația este unul 
dintre principalele motive. 
Un număr semnificativ 
afirmă, de asemenea, că se 
simt mai prost din punct de 
vedere financiar decât 
părinții lor și că sunt 
pesimiști cu privire la viito‐
rul financiar al copiilor lor, 
a constatat Sondajul 
internațional de securitate 
financiară a banilor voștri, 
realizat de SurveyMonkey, 
transmite CNBC. 

Banii îi stresează cel mai 
mult pe adulții din SUA, 

Australia, Spania și 
Mexic 

În SUA, Australia, Spania și 
Mexic, aproximativ 70% din‐
tre adulți au spus că sunt 
„foarte sau oarecum 
stresați“ de bani. Procentul 
s‐a redus ușor la 63% în 
Marea Britanie, 57% în 
Germania, 55% în Elveția și 
aproximativ jumătate din 
locuitori din Singapore și 
Franța. 

În aceste țări, între 
jumătate și două treimi din‐

tre oameni au spus că se 
consideră parte a clasei de 
mijloc – cu excepția Regatului 
Unit, unde ponderea a fost 
mai mică, de 37%. Cu toate 
acestea, în ciuda faptului că 
clasele de mijloc sunt consid‐
erate în mod tradițional con‐
fortabile din punct de vedere 
financiar, între 45% și 62% 
dintre cei care s‐au plasat în 
acel grup s‐au descris pe ei 
înșiși „ca trăind de la un 
salariu la altul“. Jumătate 
dintre adulții din Australia, 
Germania și Marea Britanie 
au spus că situația lor 
financiară este mai proastă 
decât acum cinci ani. 

Dintre țările chestionate, 
doar adulții din Singapore și 
Mexic au avut o probabilitate 
mai mare să spună că sunt 
mai bine din punct de vedere 
financiar decât părinții lor. 
Inflația a fost citată pe scară 
largă ca sursă de stres finan‐
ciar, împreună cu lipsa econ‐
omiilor, instabilitatea 
economică și creșterea rate‐
lor dobânzilor. Studiul, care a 
inclus 4.342 de adulți, a fost 
efectuat în martie și a fost 
publicat miercuri. 

Creșterea economică 
globală încetinește 

„Sănătatea economiei 
globale, deși redusă în 
unele zone, nu se reflectă în 
percepțiile omului 
obișnuit... În ciuda 
performanței economiei în 
general, aproximativ 
jumătate dintre adulți sunt 
stresați de finanțele lor per‑
sonale în fiecare țară 
studiată în întreaga lume“, 
a spus Eric Johnson, CEO al 
SurveyMonkey, într‐un arti‐
col însoțitor. 

Creșterea economică 
globală încetinește, dar 
majoritatea economiilor dez‐
voltate au evitat recesiunile 
care au fost prognozate pe 
fondul inflației ridicate și a 
creșterilor ratelor dobânzilor. 
Piețele muncii s‐au dovedit 
rezistente, dar numeroase 
sondaje au sugerat un sen‐
timent sumbru în rândul con‐
sumatorilor care au fost 
puternic afectați de creșterea 
prețurilor facturilor de uz 
casnic și ale bunurilor de zi 
cu zi. l
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